
SPEKTRUM

3Q
/2

02
2

Č A S O P I S  S V A Z U  P R Ů M Y S L U  A   D O P R A V Y  Č E S K É  R E P U B L I K Y

Silný hlaS byznySu v Evropě
 Jak Svaz průmyslu ovlivňuje politiku a regulaci na úrovni Evropské unie

Kvůli drahým EnErgiím hrozí zavírání SKlárEn
Rozhovor s Petrem Mazzolinim, prezidentem ASKP ČR

udržitElnoSt nEní trEnd, alE nutnoSt
Firmy už mají strategie udržitelnosti svého byznysu
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VážEní ČtEnářI SPEKtRA

Většina legislativy a regulace, kterou následně přejímá český parlament, přichází z Evropské unie. Sna-
žit se ovlivnit ty nejdůležitější zákony, až když dorazí do České republiky, je příliš pozdě. Začít se musí 

už v Bruselu. To byl také historicky hlavní důvod naší ambice stát se členem největší evropské podnika-
telské konfederace BusinessEurope a ovlivňovat skrze ni evropskou legislativu ve prospěch našich členů 
a evropských firem. V začátku to nebylo jednoduché ani levné. Museli jsme se to naučit stejně jako naši 
politici a diplomaté po vstupu Česka do Evropské unie. Aby naše aktivity byly co nejúčinnější, otevřeli 
jsme v Bruselu také naše stálé zastoupení. 

Jsem rád, že dnes už můžeme říct, že se nám to podařilo. Jsou za námi desítky úspěšně ovliv-
něných návrhů, které se týkaly trhu práce, průmyslové politiky, energetiky, digitalizace, 
nebo mezinárodních obchodních dohod. Daří se nám to, kromě jiného, i proto, že 
jsme na rozdíl od našich politiků a diplomatů schopni získat zastoupení v klíčových 
pozicích ve struktuře BusinessEurope. Naše stálá delegátka v Bruselu Jana Hartman 
Radová vede jeden z nejdůležitějších výborů BusinessEurope, a to výbor pro vnitřní 
trh. Generální ředitelka Dagmar Kuchtová působí ve výkonném předsednictvu 
BusinessEurope. Já jsem se díky podpoře kolegů z představenstva Svazu průmyslu 
stal od prvního ledna letošního roku jedním z viceprezidentů BusinessEurope.

V červnu se v Praze uskutečnilo setkání prezidentů všech členských svazů 
BusinessEurope. Dopadlo výborně a rád bych poděkoval všem kolegyním a ko-
legům, kteří toto setkání stovek hostů připravovali několik měsíců, za skvěle od-
vedenou práci. Poděkování patří i partnerům, bez nichž by nebylo možné takto 
rozsáhlou akci uspořádat. Byli jimi ČEZ, ŠKODA AUTO, ORLEN Unipetrol, 
Philip Morris, Net4Gas a Coca-Cola HBC. 

Během zasedání se podařilo zvolit nového prezidenta BusinessEurope, 
Fredrika Perssona ze Švédska, se kterým máme výborné vztahy. Na setkání 
s premiérem, ministrem průmyslu a dalšími ústavními činiteli jsme probírali 
naše byznysové i vládní priority pro české předsednictví. Po jeho skončení 
konstatovalo vedení BusinessEurope, že už dlouho nepamatuje, aby před-
sednická země byla natolik v souladu s prioritami evropského byznysu. Ne-
zbývá tedy než doufat, ze vláda nezopakuje fiasko z minulého předsednictví 
v roce 2009 a s námi sladěné priority dokáže také úspěšně prosadit. 

RADEK ŠPIcAR 
viceprezident Svazu průmyslu a dopravy ČR

viceprezident BusinessEurope

ú V o D n í  s l o V o
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DíKy SiLNéMU ZASTOUPENí V EVROPSKé PODNiKATELSKé 
KONFEDERACi BUSiNESSEUROPE A AKTiVNí SPOLUPRáCi S DALŠíMi 
EVROPSKýMi PRůMySLOVýMi ASOCiACEMi OVLiVňUJE SVAZ 
PRůMySLU POLiTiKU A REGULACi NA ÚROVNi EVROPSKé UNiE.

SILný hLAS BYZnYSU V EVROPě

Boxujeme o několik váhových 
kategorií výš. Těmito slovy ně-

kolikrát popisovala viceprezidentka 
Svazu průmyslu Milena Jabůrková 
aktivity největšího tuzemského 
podnikatelského svazu na úrovni 
Evropské unie. Na mysli měla pře-
devším rozsáhlou agendu digitální 
regulace, kde je Svaz výrazně aktiv-
nější, než by se podle jeho velikosti 
na první pohled očekávalo. Paralela 
s boxerem střední váhy, proti němuž 
nastupují o dvacet kilo těžší a mo-
hutnější soupeři z unijních institucí 
či z vlád největších států EU, sedí 
i na další oblasti, v nichž se čeští 
zástupci snaží ovlivnit rozhodování 
evropských orgánů.

Aktivita Svazu je logická. V Bru-
selu vznikají ať už přímo nebo 
nepřímo zhruba čtyři pětiny regu-
lace, která se promítá do českých 
zákonů. Být už u zrodu evropských 
směrnic a nařízení je proto pro 
konkurenceschopnost českých firem 
zásadní. Českou stopu v evropské 
podnikatelské komunitě ocenil také 

Markus Beyrer, generální ředitel 
evropské podnikatelské konfederace 
BusinessEurope, jejímž je SP ČR 
dlouhodobým členem. „Svaz prů-
myslu je nejsilnější průmyslový svaz 
v regionu střední a východní Evro-
py,“ prohlásil při návštěvě Prahy na 
konci loňského roku.

SVAZ POSILUjE VLIV
Od loňského roku je Svaz průmy-
slu v Evropě slyšet ještě silněji. 
V prosinci členové BusinessEurope 
zvolili viceprezidenta Svazu prů-
myslu Radka Špicara jako jednoho 
z viceprezidentů evropské konfede-
race. „Tuto pozici jsem získal díky 
důvěře představenstva Svazu prů-
myslu, které mě do ní nominovalo, 
a vedení BusinessEurope, organi-
zace, kde patříme k nejaktivnějším 
a nejvlivnějším členům. Pozice ve 
vedení BusinessEurope mi umožní, 
aby v její politice byly dostatečně 
akcentovány zájmy české ekonomiky 
a firem působících nejen v Česku, ale 
i na unijním a světovém trhu,“ ko-
mentoval tento úspěch Radek Špicar.

Generální ředitelka Svazu 
Dagmar Kuchtová zasedá nejen ve 
výkonném výboru BusinessEurope, 
ale od letošního ledna také v dese-
tičlenném výkonném předsednictvu 
BusinessEurope. Strategický vliv 
na to, čím se bude BusinessEurope 
zabývat v oblasti vnitřního trhu, zís-
kala vedoucí bruselské kanceláře SP 

Pro český byznys je životně důležité, aby 
evropský vnitřní trh fungoval s co nejméně 
překážkami.
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ČR Jana Hartman Radová, která se 
stala předsedkyní důležitého Výboru 
pro vnitřní trh. 

„Svaz průmyslu se dostal mezi 
nejvlivnější svazy BusinessEurope, 
mezi předsedy výborů jsem jedinou 
zástupkyní střední a východní Evro-
py. Díky mému zvolení předsedkyní 
Výboru pro vnitřní trh bude mít 
Svaz vliv na směřování priorit, čin-
nosti i postoje evropského byznysu 
v oblasti vnitřního trhu. Budu moci 
zastupovat evropský byznys také 
například na jednáních se zástupci 
evropských institucí,“ vysvětluje 
Jana Hartman Radová.

Místopředsednické křeslo v dal-
ším významném výboru pro prů-
myslové záležitosti zastává Zuzana 
Krejčiříková z ČEZ. Svaz má 
nicméně své expertní zastoupení 
ve většině výborů a pracovních 
skupin BusinessEurope. Ty pracují 
na analýzách dopadů připravované 
legislativy na podnikatelskou sféru 
a vytvářejí k nim pozice evropského 
byznysu pro jednání s evropskými 
institucemi. 

Aktivní roli hraje Svaz také v Ev-
ropském hospodářském a sociálním 
výboru, který jako poradní orgán 
EU sdružuje zástupce zaměstnava-
telů, odborů a občanské společnosti. 
S vysokými představiteli evropských 
institucí tam pravidelně jménem SP 
ČR diskutuje vedle Jany Hartman 
Radové také David Sventek z člen-
ské společnosti BeePartner. Svaz je 
prostřednictvím BusinessEurope 
také součástí Evropského sociálního 
dialogu. 

BUDOVání KOALIc
Při prosazování zájmů byznysu 
v Bruselu je klíčová spolupráce s dal-
šími evropskými podnikatelskými 
asociacemi. i v této oblasti si Svaz 
průmyslu dokázal vybudovat silnou 
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pozici. Například v koalici s vlivným 
německým svazem BDi a polským 
Lewiatanem prosazuje racionální po-
stup při přípravě klimatické a ener-
getické regulace z unijního balíčku 
Fit for 55. Cílem je, aby evropské fir-

my neztratily kvůli evropským cílům 
mezinárodní konkurenceschopnost. 

Společně s průmyslovými svazy 
z Německa, Skandinávie, Polska 
a dalších zemí Svaz průmyslu tlačí na 
Evropskou komisi, aby respektovala 

kompetence členských států v sociální 
oblasti či vzdělávání.

Pro český byznys je životně důležité, 
aby evropský vnitřní trh fungoval s co 
nejméně překážkami. i u této priority 
našel Svaz průmyslu podobně smýšlející 
protějšky napříč celou západní a severní 
Evropou. Během covidové pandemie 
se osvědčila spolupráce se středoev-
ropskými průmyslovými svazy, s nimiž 
Svaz apeloval na vlády, aby co nejrychleji 
uvolnily v té době zamrzlý přeshraniční 
pohyb pracovníků. 

DIgItáLní EKOnOMIKA
Tradičně silný je Svaz průmyslu na ev-
ropském poli v digitální oblasti. V Bru-
selu se tvoří klíčová nařízení a směrnice, 
které ovlivní fungování digitální ekono-
miky a toky dat na mnoho let, a tím také 
pozici evropských firem ve světové kon-
kurenci. Na všech evropských fórech 
zástupci Svazu průmyslu připomínají, 
že je třeba mezi čtyři základní svobody 
evropského trhu začlenit i pátou – volný 
tok dat, která už jsou nyní významnou 
ekonomickou komoditou.

O rozumné regulaci digitální eko-
nomiky hovoří Svaz průmyslu pravi-
delně s představiteli Evropské komise 
včetně české eurokomisařky Věry 
Jourové, s níž se baví také o energetice 
či obchodu. Nutnost zachovat prostor 
pro digitální inovace vysvětluje také 
europoslancům. Kulatých stolů či 
seminářů na tato témata se několikrát 
zúčastnila místopředsedkyně Evrop-
ského parlamentu Dita Charanzová. 
Klíčovým partnerem Svazu jsou také 
reprezentanti Stálého zastoupení ČR 
při EU, kteří mohou ovlivnit přípravu 
evropské regulace. Ať už jde o naříze-
ní ePrivacy, akt o umělé inteligenci či 
evropská nařízení DSA a DMA.

SOcIáLní POLItIKA
Velmi aktivní je Svaz také v oblasti so-
ciální politiky, trhu práce a vzdělávání. 

ČEské přEDsEDnIcTVí musí přIspěT k řEŠEní kRIzE V EVRopě

Evropa řeší nejen překonání covi-
dové pandemie, ale nově navíc i ná-
sledky ozbrojené agrese Ruska proti 
Ukrajině. Evropská unie proto musí 
nyní přehodnotit své strategie a inici-
ativy a racionálně reagovat na stáva-
jící situaci. Zapomenout nesmí ani na 
opatření střednědobého a dlouhodo-
bého charakteru, aby zajistila stabili-
tu a ekonomickou prosperitu Evropy. 

V tomto kritickém období pro 
celou EU se od začátku července 
ujme předsednictví v Radě EU Čes-
ká republika. „Díky úzké spoluprá-
ci se státní správou a jednotlivými 
ministerstvy se chceme podílet na 
tom, aby Česko během předsednic-
tví přispělo k řešení současné bez-
pečnostní, energetické a humanitár-
ní krize a k vytváření podmínek pro 
růst, konkurenceschopnost a pro-
speritu Evropy. V následujícím půlro-
ce máme jedinečnou možnost uká-
zat, že jsme konstruktivním členem 
EU,“ říká Dagmar Kuchtová, gene-
rální ředitelka Svazu průmyslu a do-
pravy ČR.

Svaz průmyslu a dopravy předal 
české vládě seznam priorit, na které 
by se z pohledu byznysu měla bě-
hem předsednictví zaměřit. Rozdělil 
je do tří tematických pilířů s cílem 
vytvořit Evropu odolnou a otevřenou, 
udržitelnou a konkurenceschopnou 
s dynamickým trhem práce. Česko 
by se mimo jiné mělo soustředit na 
následující oblasti:
  Mezinárodní spoluprací a rozšiřo-

váním obchodních dohod omezit 

jednostranné závislosti, diverzifi-
kovat hodnotové řetězce a posilo-
vat bezpečnost Evropy. 
  Aktualizovanou průmyslovou stra-

tegii promítnout do konkrétních 
kroků přispívajících k růstu konku-
renceschopnosti evropského prů-
myslu a k posílení vlastní produkce 
ve strategických oblastech.
  Zelenou a digitální transformaci re-

alizovat způsobem konzistentním 
s naplňováním evropské průmyslo-
vé strategie a globální konkurence-
schopností EU.
  Zajistit energetickou bezpečnost 

a stabilitu dodávek energie. 
  Zajistit koordinaci společných ná-

kupů a projektů u klíčových ener-
getických a surovinových vstupů. 
  Stanovovat příspěvky ke klimaticko

-energetickým cílům EU členskými 
státy dle jejich národních specifik 
a ekonomických možností.
  Posilovat konkurenceschopnost EU 

a tvorbu nových pracovních míst, 
zvyšovat flexibilitu trhu práce, 
a to včetně rozvoje nových forem 
práce.
  Respektovat kompetence člen-

ských států a autonomii sociálních 
partnerů v oblasti mezd a systémů 
sociální ochrany. 

Přečtěte si všechny priority SP ČR 
 pro české předsednictví

https://www.spcr.cz/files/cz/media/CZ_PRES_2022_SPCR_brozura.pdf
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Nedávné legislativní návrhy ze strany 
Evropské komise zvyšují regulatorní 
a administrativní zátěž firem a pod-
kopávají jejich konkurenceschopnost. 
„Firmy obecně podporují cíle Evrop-
ské komise, ale s obavami sledují další 
a nepřiměřenou regulaci, pokud jde 
o návrhy týkající se například přimě-

řené minimální mzdy v EU nebo ne-
finančního reportingu. EU by se nyní 
měla spíše zaměřit na to, jak firmám 
aktuální složitou situaci usnadnit,“ říká 
Dagmar Kuchtová, generální ředitelka 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Soustředěným tlakem ve spolupráci 
s dalšími průmyslovými svazy a Busi-

nessEurope se zatím podařilo ambice 
komise v sociální oblasti zmírnit 
a omezit tak dopad jejích návrhů na 
zaměstnavatele. Bez silného zastoupení 
a vlastní aktivity na evropské úrovni by 
to Svaz průmyslu nedokázal.

(Jan Stuchlík)

AK tIVIt Y SP ČR BěhEM PřEDSEDnIct Ví  ČR V R ADě EU PODPORUjí:

náŠ PARtnER:

Zástupci Svazu průmyslu jednají také se členy Evropské komise včetně české eurokomisařky Věry jourové.
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NA ZAČáTKU ČERVNA HOSTiL SVAZ PRůMySLU PR AžSKé ZASEDáNí 
R ADy PREZiDENTů EVROPSKé KONFEDER ACE BUSiNESSEUROPE. 
ŠéFOVé EVROPSKýCH PRůMySLOV ýCH SVAZů PŘEDSTAViLi 
ČESKé VLáDě POLiTiCKé PRiORiTy ByZNySU PRO NADCHáZEJíCí 
PŘEDSEDNiCTVí ČR V R ADě EU.

EVROPSKý BYZnYS VYZVAL K řEŠEní 
DŮSLEDKŮ VáLKY nA UKRAjIně

Důsledky války na Ukrajině a přizpů-
sobení střednědobých a dlouho-

dobých politik EU nové realitě, těmto 
prioritám by mělo české předsednictví 
v Radě EU věnovat mimořádnou 
pozornost. Českého premiéra Petra 
Fialu, předsedkyni Poslanecké sně-
movny Markétu Pekarovou Adamovou 
a ministra průmyslu a obchodu Jozefa 
Síkelu k tomu v Praze vyzvali prezidenti 
čtyřicítky členských svazů evropské 
podnikatelské konfederace BusinessEu-
rope. Hlavní úkoly pro české politiky, 
kteří budou v čele Rady EU, sepsali do 
Pražské deklarace.

„Na prioritách pro následující půlrok 
jsme se shodli s podnikatelskými svazy 
napříč Evropou. Ačkoliv například pro 
jižní země je válka relativně vzdálená, její 
dopady pociťuje celá EU a bude to hlav-

ní téma celého předsednictví. Naprosto 
klíčové je řešení energetické bezpeč-
nosti. Česko je jedna ze zemí, která by 
případné odstřižení od plynu pocítila 
nejvíc a zezelenání budeme mít jako nej-
průmyslovější země Evropy také o něco 
složitější. Jsem rád, že v tak těžké době 
máme možnost vést diskuzi o řešení tak 
důležitých otázek,” říká Jaroslav Hanák, 
prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR. 

Svaz průmyslu hostil Radu preziden-
tů členských svazů BusinessEurope už 
podruhé. Poprvé se sjeli šéfové evrop-
ských byznysových asociací v roce 2009 
před historicky prvním českým předsed-
nictvím. 

PRIORItA UKRAjInA
Zástupci evropských podnikatelů 
ubezpečili české politiky, že plně 

pRIoRIT y E V Ropského by zn ysu pRo ČE ské přEDsEDnIc T V í

Pražská deklarace Rady prezidentů BusinessEurope obsahuje několik úkolů pro českou vládu, 
která bude předsedat Radě EU ve druhém pololetí 2022. České předsednictví by mimo jiné mělo:
  podpořit sjednání nových obchodních a investičních dohod po celém světě,
  pomoci urychlit ratifikaci už uzavřených dvoustranných dohod o volném obchodu, například se 

sdružením Mercosur, s Mexikem a s Chile, 
  zvýšit ambice EU při odstraňování překážek jednotného unijního trhu a vrátit mezi politické prio-

rity volný pohyb zboží, služeb, kapitálu, osob a dat. Tyto základní svobody by měly zůstat nedotče-
ny probíhající digitální a zelenou transformací,
  usměrňovat unijní legislativní návrhy tak, aby kladly na firmy pouze realistické nároky, ať už jde 

o pravidla pro správu a řízení společností, klimatický balíček Fit-for-55 nebo regulaci v oblasti 
sociální politiky.

podporují postup Evropské unie vůči 
Rusku kvůli jeho agresi na Ukrajině. 
A to včetně sankcí, které budou evrop-
ské instituce v budoucnu považovat za 
nutné. Upozorňují však, že musí být 
dobře zacílené a pečlivě nastavené tak, 
aby účinně postihly ruskou ekonomiku, 
ale na druhé straně aby nepodkopávaly 
hospodářskou sílu Evropy. 

Na českém předsednictví bude, 
aby koordinovalo zpracování rea-
listických a funkčních strategií, jak 
může Evropská unie do budoucna 
diverzifikovat zdroje zemního plynu. 
Bude třeba také urychlit integraci 
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evropského energetického trhu, 
usnadnit investice do všech bezemis-
ních a nízkouhlíkových zdrojů ener-
gie či podpořit evropskou jednotu 
a solidaritu při zásobování energiemi, 
shodli se představitelé evropského 
průmyslu.

Válka na Ukrajině také vyhrotila 
potíže spojené s narušením globál-
ních dodavatelských řetězců, které 
způsobila covidová pandemie, nedo-
statkem surovin a šokovým nárůstem 
cen. Odpovědí EU by mělo být ob-
novení unijní průmyslové strategie, 
píše se v Pražské deklaraci. 

nOVý PREZIDEnt
Rada prezidentů BusinessEurope se 
koná tradičně v členské zemi Evropské 
unie, která v příštím pololetí převezme 
předsednictví v Radě Evropské unie. 
Na zasedání v Paříži na konci loňského 
roku stovka delegátů schválila jme-
nování viceprezidenta Svazu průmy-
slu Radka Špicara viceprezidentem 
BusinessEurope. V Praze si evropská 
podnikatelská konfederace zvolila 
nového prezidenta.

V čele BusinessEurope vystřídá 
Francouze Pierra Gataze Švéd Fredrik 
Persson. Funkci převezme od července 

a vykonávat ji bude v příštích dvou 
letech. Persson je úspěšný švédský pod-
nikatel, který ve vedení evropské kon-
federace působí jako viceprezident od 
roku 2020. „Silné a konkurenceschopné 
firmy jsou základem pro mír a prospe-
ritu, pro odolnou a udržitelnou Evropu 
a silnou ekonomiku. Díky know-how 
a inovativní síle evropských podniků 
budeme moci přijít s inovativními myš-
lenkami, jak posílit evropskou konku-
renceschopnost a společenský rozvoj,“ 
uvedl Persson po svém jmenování.

(stu)
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na jednání Rady prezidentů BusinessEurope, které hostil v Praze Svaz průmyslu, vystoupil i premiér ČR Petr Fiala. Zástupci 40 evropských 
průmyslových svazů s ním diskutovali o českém předsednictví a budoucnosti průmyslu.

Členové BusinessEurope si na jednání zvolili také nového prezidenta. 
Od července bude na dva roky zastávat tuto funkci Fredrik Persson.

Odcházející prezident Pierre gattaz symbolicky předal svoji funkci 
novému prezidentovi BusinessEurope.

c o p R E s



tradiční galavečer v rámci jednání Rady prezidentů BusinessEurope 
se konal v Lobkowiczkém paláci na Pražském hradě.

Stálí delegáti při BusinessEurope se během programu podívali 
i do provozu ŠKODA AUtO a jejího muzea.

c o p R E s

11

na galavečeru přivítala hosty i předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR Markéta Pekarová Adamová.
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V a l n á  h R o m a D a

VALNá HROMADA SP ČR ZHODNOTiLA UPLyNULé OBDOBí A ODSOUHLASiLA 
VýSLEDEK HOSPODAŘENí ZA ROK 2021. 

Stát MUSí POKRAČOVAt V tLUMEní 
náSLEDKŮ VáLKY A EnERgEtIcKÉ KRIZE

Pomoc firmám při koronavirové 
pandemii, řešení energetické 

krize nebo podpora Ukrajiny a snaha 
o zapojení ukrajinských uprchlíků 
do českého trhu práce. Nejen tyto 
aktivity Svazu průmyslu a dopravy 
ČR v uplynulém roce odsouhlasili 
delegáti na červnové valné hroma-
dě, která se uskutečnila distanční 
formou.

„Za poslední rok se toho udá-
lo opravdu hodně. Na podzim se 
vyměnila vláda, společně s ní se 
chystáme na blížící se české před-
sednictví v Radě Evropské unie 
a s ministry a šéfem Senátu jsme 
také obnovili podnikatelské mise, 
které jsou tolik důležité pro podporu 

exportu,“ zhodnotil uplynulé období 
ve výroční zprávě představenstva 
Jaroslav Hanák, prezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

PRIORItY PRO PříŠtí MěSícE
Připomněl také, že Svaz díky svým 
aktivitám zajistil pro své členy přímé 
finanční přínosy pro podnikání, pří-
padně zabránil dodatečným nákladům, 
vše celkově v řádech vyšších desítek 
miliard korun. Tím možná nejdůleži-
tějším počinem pro členy pak bylo, že 
Svaz zamezil uzavření výrobních firem 
během pandemie Covid-19. Zároveň 
ale prezident upozornil, že po vyčer-
pávajících pandemických letech čekají 
průmysl další náročné měsíce.

„Prioritou českého předsednictví 
v Radě EU bude řešení následků 
války na Ukrajině a s ní související 
energetické krize. Přestože žádné 
zázračné řešení ze dne na den nee-
xistuje, tak při zajišťování energetic-
ké bezpečnosti a hledání alternativ 
ruského plynu musí zůstat Evropa 
jednotná. Jedině tak dokážeme ze 
současné situace nalézt východisko,“ 
zdůraznil Jaroslav Hanák, prezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

ROK 2021 V KLADných ČíSLEch 
Delegáti valné hromady schválili 
také zprávu o hospodaření Svazu 
průmyslu a dopravy ČR za rok 2021. 
Ten se nakonec podařilo uzavřít bez 
očekávané ztráty, s níž se s ohledem 
na pandemii Covid-19 v rozpočtu 
počítalo. SP ČR naopak dosáhl velmi 
dobrého kladného výsledku. Hospo-
daření Svazu za rok 2021 skončilo 
ziskem ve výši 2,455 milionů korun. 
Valná hromada odsouhlasila, aby se 
zisk zaúčtoval na účet Nerozdělený 
zisk, neuhrazená ztráta minulých let. 

(rok)

Všechny dokumenty z valné hromady 
si můžete přečíst na webových 

stránkách Svazu průmyslu

Po vyčerpá-
vajících pan-
demických 
letech čekají 
průmysl dal-
ší náročné 
měsíce.

https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/valna-hromada
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VáLKA NA UKRAJiNě Má DOPAD i NA ČESKý PRACOVNí TRH. NA JAKé VěCi 
Si PŘi ZAMěSTNáVáNí CiZiNCů DáT POZOR, VySVěTLUJE Olga SkOpOvá ZE 
SPOLEČNOSTi TRENKwALDER.

ZAMěStnáVání cIZIncŮ  
V KOntExtU KOnFLIKtU nA UKRAjIně

Jaké nastaly změny v procesu 
zaměstnávání cizinců?

Po vypuknutí konfliktu začala Česká 
republika vydávat pro uprchlíky 
speciální víza s kódem D/VS/U. 
Tato víza se vydávala do 21. 3. 2022 
a pro zaměstnání uprchlíků bylo 
nutné vyřídit pracovní povolení na 
úřadu práce. Poté vstoupil v platnost 
tzv. Lex Ukrajina, který mimo jiné 
upravuje možnosti zaměstnávání 
uprchlíků.

Kde se žádá o víza dočasné 
ochrany a co vízum představuje?
O víza dočasné ochrany se žádá 
v Krajských asistenčních centrech 
pomoci Ukrajině (KACPU). K žádos-
ti je potřeba vyplněný tiskopis, platný 
pas a doporučená je i fotografie. Víza 
jsou vydávána od 22. 3. 2022 a občané 
Ukrajiny s ním mají volný vstup na 
trh práce a jsou zařazeni do systému 
veřejné zdravotní péče. Zaměstnava-
telé tedy nemusí žádat o další povolení 
k zaměstnání, mají pouze informační 
povinnost vůči úřadu práce. 

Pokud má již ukrajinský občan 
speciální vízum, je potřeba žádat 
o vízum dočasné ochrany? 
Předchozí speciální víza se automa-
ticky překlápí do dočasné ochrany, 
není tedy nutné o ně žádat. V přípa-
dě, že se jedná o pobytové opráv-
nění s možností prodloužení, lze jej 
prodloužit dle běžných pravidel.

Je stále možné podat žádost 
o program kvalifikovaný 
zaměstnanec? 
S ohledem na situaci byl příjem 
žádostí zastaven pro Ukrajinu 
a Bělorusko. žádosti pro ostatní 
země, které jsou v programu, je 
možné podávat, ale kapacita žádostí 
je několikanásobně nižší, než byla 
pro Ukrajinu (příklad: Ukrajina 
40 000 žádostí/rok vs. Kazachstán 
500 žádostí/rok).

Kolik ukrajinských občanů je u nás 
v tuto chvíli zaměstnáno a na 
jakých pozicích? 
Dle dostupných zdrojů Úřadu práce 
ČR nastoupilo ke konci května 
k zaměstnavatelům v ČR 56 388 ob-
čanů Ukrajiny s udělenou dočasnou 
ochranou. Nejvíce jich momentálně 
pracuje v Plzeňském (8 143 osob), 
Středočeském (8 034 osob) a Pra-
ze (6 381 osob) a jedná se hlavně 
o montážní dělníky, pomocníky ve 
stavebnictví, ve výrobě či v dopra-
vě. ÚP ČR ke konci května 2022 
evidoval 7 218 občanů Ukrajiny 

pod dočasnou ochranou, kteří 
podali žádosti o zavedení jako 
zájemci (7 048 osob) nebo uchazeči 
(170 osob) o zaměstnání.

(PR rozhovor)

n a oTá zk y oDp oV íDa l a :

Olga Skopová, DiS.
International Mobility Manager
Trenkwalder a.s.
Tel.: +420 553 105 100
Mail: infoczech@trenkwalder.com
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SVAZ PRůMySLU A ČLENSKé FiRMy 
POMáHAJí UKR AJiNSKýM UPRCHLíKůM 
V iNTEGR ACi DO ČESKéHO PROSTŘEDí.

FIRMY SE VYROVnáVAjí 
S VáLKOU nA UKRAjIně

Ruská invaze na Ukrajinu tvrdě za-
sáhla do životů lidí i firem. Přímé 

i nepřímé negativní důsledky války 
na Ukrajině pociťovala na konci 
dubna, tedy dva měsíce po vypuknutí 
konfliktu, většina českých podniků. 
Ekonomické škody jsou však v tomto 
případě vedlejší ve srovnání s utrpe-
ním nevinných lidí, kteří zahynuli, 
museli uprchnout před válkou nebo 
jsou uvězněni či dokonce násilím 
odvlečeni z Ukrajiny. 

„Od začátku války odsuzujeme 
tento ničím nevyprovokovaný akt 
agrese a nespravedlnosti. Svaz prů-
myslu aktivně pomáhá řešit situaci 
ukrajinských uprchlíků v Česku. 
S postiženými firmami jejich situ-
aci konzultujeme a společně hle-

dáme, jak dopad války co nejvíce 
zmírnit,“ říká Dagmar Kuchtová, 
generální ředitelka Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

POMOc UPRchLíKŮM 
Svaz průmyslu podpořil zjednodu-
šení a zrychlení vízového procesu 
pro rodinné příslušníky ukrajin-
ských pracovníků, kteří už v Česku 

žijí a pracují. Postavil se za posílení 
adaptačních programů pro uprchlíky, 
včetně podpory jazykových kurzů, 
a podpořil také automatické pro-
dloužení platnosti současných víz 
všem ukrajinským občanům, kteří se 
nacházejí na území Česka.

České firmy díky tzv. Lex Ukraji-
na mohou snadněji nabídnout práci 
lidem, kteří uprchli před válkou, 

ČlEnské FIRm y sVa zu pRům yslu p om á h a jí

Členové Svazu průmyslu se sami aktivně zapojili 
do pomoci ukrajinským uprchlíkům. Za jejich 
aktivitu jim děkujeme. Přinášíme tři příklady, 
které dobře ilustrují, jak firmy a podnikatelé 
Ukrajincům pomáhají.

AtAS ELEKtROMOtORY náchOD
Před válkou v náchodském závodě pracovalo 
čtrnáct Ukrajinců, z nich bylo pět žen. Na konci 
dubna se počet ukrajinských zaměstnanců 
rozrostl na 24, z nichž 18 jsou ženy. Děti, které 
nemohly jít do mateřské školky, hlídá vždy jedna 

maminka. Už v březnu firma předala na podpo-
ru Ukrajiny částku 100 tisíc korun, zorganizova-
la sbírku mezi zaměstnanci a pomohla zajistit 
ubytování uprchlíkům. Firma také zastavila 
dodávky do Ruska, přestože měla nakoupené 
komponenty a na dodávané motory se nevzta-
hují evropské sankce. 

cOntInEntAL BARUM
Ukrajinským zaměstnancům po vypuknutí války 
firma poskytla pracovní volno, aby mohli přivézt 
své rodinné příslušníky do Česka. Po jejich příjezdu 

zaměstnanci Continentalu pomáhali řešit pracovní 
povolení, zakládání bankovních účtů nebo umístění 
dětí do školek, a to až do spuštění oficiálních inte-
gračních center. Rodinám uprchlíků firma zajistila 
bydlení ve svých ubytovnách a smluvních hotelech. 
Poskytla také finanční prostředky na rekonstrukci 
objektu, které na ubytování uprchlíků vyčlenilo 
město Otrokovice.

LIBERtY OStRAVA
Ostravská huť uvolnila pro uprchlíky z Ukrajiny 
ubytovací kapacity hotelového domu Kovák. 



jAn RAFAj
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Vpád ruských 
vojsk na Ukraji-
nu změnil svět 
i to, co se jevilo 
jako nezměni-
telné. Více než 
300 tisíc ukra-
jinských uprch-
líků naše země 

vstřebala v řádu týdnů. Mimořádně 
jsme táhli za jeden provaz. Během 
několika dnů se povedlo vytvořit re-
žim pro uprchlíky, aby bez překážek 
získali oprávnění k práci. Přestože 
šlo převáženě o ženy s dětmi, na-
bídli jsme práci více než 70 tisícům 
z nich. 

Zatím jsme ale plně nevyuži-
li jejich potenciál. Jazyková bariéra 
brání využití kompetencí, s níž lidé 
z Ukrajiny přichází. Ani po více než 
100 dnech nemáme dotovanou ploš-
nou výuku češtiny. 

Některé okolní státy našly rych-
lejší nástroje, jak umožnit zapojení 
pracovníků s akreditovanou kvalifi-
kací. Také my potřebujeme plně vy-
užít schopnosti ukrajinských přátel, 
kteří se rozhodnou (alespoň po ně-
jaký čas) zůstat v Česku. I za cenu, 
že je namotivujeme se přestěhovat 
do regionu, kde je práce, místa pro 
děti ve škole i ubytování. 

A pokud se všichni vrátí na Ukra-
jinu, zůstanou nám hřejivé vzpomín-
ky a ještě větší díra na trhu práce, 
která politickou reprezentaci ani 
společnost příliš nevzrušuje. 

změn a nEzměnIT Elného
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a pomoci jim začlenit se do českého 
prostředí. „Lex Ukrajina zjednodušil 
zaměstnávání Ukrajinců. Například 
odpadla zátěž s vyřízením žádostí 
o povolení k zaměstnání a povinnost 
hlásit volné místo na úřady práce. 
Nyní firmám nejvíce komplikuje 
zaměstnávání uprchlíků jazyková 
vybavenost Ukrajinců či Čechů,” 
říká viceprezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR Jan Rafaj.

DOPAD nA FIRMY
Části tuzemských firem se konflikt 
přímo dotýká. Svaz průmyslu jejich 
zkušenosti a požadavky předává 
příslušným ministerstvům, aby stát 
mohl postiženým firmám co nejúčin-
něji pomoci. Řada českých podniků 
se po invazi natrvalo stáhla z ruské-
ho trhu. Téměř všechny firmy, které 
měly ekonomickou aktivitu a plány 
na Ukrajině, v Rusku nebo Bělorus-
ku, už změnily své obchodní a inves-
tiční plány. 

Čtvrtina členských firem, které se 
zúčastnily dubnového průzkumu SP 
ČR o dopadech invaze a evropských 

sankcí, kvůli válce na Ukrajině a geo-
politické situaci uvažuje o změně 
své exportní strategie, případně už 
ji změnila. Většina z nich se chce 
více zaměřit na státy Evropské unie, 
podniky by ale rády častěji exporto-
valy také třeba do Asie nebo Severní 
a Jižní Ameriky. „Ve Svazu průmyslu 
a dopravy proto průběžně jedná-
me s ministry o podnikatelských 
návštěvách dalších lokalit, které 
jsou exportně zajímavé,” dodává 
Lukáš Martin, ředitel Sekce mezi-
národních vztahů Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Svaz průmyslu a dopravy ČR 
je také v úzkém kontaktu se svým 
ukrajinským protějškem ULiE 
(Ukrainian League for industrial and 
Entrepreneurs). Propojil členy obou 
asociací tak, aby se mohly domluvit 
na dodávkách potřebných materiálů 
a zboží.

(Martin Natafaluši, manažer  

pro mezinárodní vztahy SP ČR)

ČlEnské FIRm y sVa zu pRům yslu p om á h a jí

Narychlo připravila pokoje pro desítky rodin 
a díky pomoci zaměstnanců a lidí z okolí je 
dovybavila vším potřebným. V Kováku se 
vystřídala asi stovka běženců, na delší dobu 
v něm nakonec našlo zázemí na sedmdesát žen 
a dětí, cestu většiny zajišťovala Organizace pro 
pomoc uprchlíkům. Část Ukrajinců našla v huti 
zaměstnání. Do pomoci se zapojily další firmy 
jako pekárna Karla Hanka, společnost Vesuvius, 
McDonald’s nebo Velký svět techniky v Dolní 
oblasti Vítkovice.
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SHáNíTE PARTNERA ZE ZAHRANiČí K VýZKUMU Či VýVOJi NEBO S NíM CHCETE 
ŘEŠiT SVůJ PROJEKT? ExiSTUJE MNOHO NáSTROJů, KTERé VáM MOHOU POMOCi.

Stát PODPORUjE MEZInáRODní 
SPOLUPRácI VE VýZKUMU A VýVOjI

Evropských partnerství pod progra-
mem Horizont Evropa. Technologická 
agentura v nich finančně podporuje 
české výzkumníky v multilaterálních 
projektech prostřednictvím společných 
výzev na daná témata, jako je biodiver-
zita a klima, znečištění vod, inovativní 
materiály či energetika. 

PROgRAMY MAjí ZPOžDění
MŠMT má v nabídce zejména program 
iNTER-ExCELLENCE ii s podpro-
gramem iNTER-EUREKA na pod-
poru mezinárodní spolupráce výzkum-
ných organizací a firem či program 
EUROSTARS 3 se zaměřením na malé 
a střední podniky. „MŠMT by mělo být 
v této oblasti výrazně aktivnější a klást 
na ni větší důraz, jelikož výzvy v pro-
gramech EUREKA či EUROSTARS 
budou mít téměř dvouletou prodlevu. 
Kvůli tomu mohou mnohé firmy či vý-
zkumné organizace ztratit vybudované 

Když Svaz průmyslu obnovil po 
pandemii covidu tradiční podnika-

telské mise, byli na palubě speciálu do 
indonésie i zástupci několika českých 
univerzit. Díky misi mohli prohloubit 
spolupráci s tamními výzkumnými 
partnery. Hledání možností mezi-
národní výzkumné spolupráce bylo 
i tradičním tématem několika misí na 
Tchaj-wan. Zahraniční spolupráce je 
pro výzkumné organizace a firmy vý-
znamná nejen při řešení konkrétního 
úkolu, ale může pomoci také s expor-
tem výsledné inovace. 

Stát a jeho organizace mají řadu 
nástrojů, které pomáhají navázání 
mezinárodní výzkumné spolupráce. 
Také nová vláda si je dle programo-
vého prohlášení vědoma nezbytnosti 
podpory mezinárodní spolupráce, 
exportu a výroby finálních produktů 
s vysokou přidanou hodnotou. Má 
sice na co navazovat, nicméně je po-
třeba nástroje dál rozvíjet.

PODPORA tA ČR
Mezi důležité nástroje podpory patří 
program DELTA 2 od Technologické 
agentury ČR. Program je zaměřen 
na podporu bilaterálních projektů 
mezi českými podniky a výzkumnými 
organizacemi a jejich zahraničními 
partnery převážně ze zemí mimo 
Evropský hospodářský prostor. Pro 
získání podpory musí projekt podpořit 
jak TA ČR, tak zahraniční partnerská 
organizace. 

TA ČR nabízí také ERA-NET 
COFUNDy, které mají přejít do 

Na evropské 
úrovni 
bude pro 
nadcházející 
roky 
významný 
program 
Horizont 
Evropa, ve 
kterém je 
dlouhodobým 
zájmem státu 
zvýšit účast 
českých 
řešitelů.

mezinárodní kontakty,“ říká Bohuslav 
Čížek, ředitel Sekce hospodářské politi-
ky Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Na evropské úrovni bude pro 
nadcházející roky významný program 
Horizont Evropa, ve kterém je dlou-
hodobým zájmem státu zvýšit účast 
českých řešitelů.

S nalezením zahraničních partnerů 
mohou pomoci čtyři vědečtí diplomaté 
působící v Bruselu, izraeli, USA a na 
Tchaj-wanu nebo 120 ekonomických 
diplomatů pod ministerstvem zahra-
ničních věcí. Lze využít také zahraniční 
zastoupení agentur CzechTrade či 
Czechinvest, která navíc pořádá tech-
nologické mise. 

Máte námět, jak lépe podpořit 
mezinárodní spolupráci českých firem 
a výzkumných organizací? Pište na 
jproksch@spcr.cz. 

(Jan Proksch, manažer  

pro výzkum, vývoj a inovace SP ČR)
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„STáT By MěL NA PŘECHODNOU DOBU POMOCi FiRMáM, KTERé NEMOHOU 
PROMíTNOUT ABNORMáLNí ZDR AžENí ENERGií DO CEN SV ýCH V ýROBKů A NEMěL 
By JENOM PŘiHLížET,“ ŘíK á petr MazzOlini , ŘEDiTEL ZPR ACOVATELSKýCH FiREM 
AGC PRO STŘEDNí EVROPU A PREZiDENT ASOCiACE SK LáŘSKéHO A KER AMiCKéHO 
PRůMySLU ČR.

PEtR MAZZOLInI: KVŮLI DRAhýM EnERgIíM 
hROZí ZAVíRání SKLáREn

V roce 2020 zaznamenal sklářský 
a keramický průmysl kvůli 

covidu mírný meziroční pokles. Jak 
na tom byl v roce 2021?
Konečné statistiky ještě zpracovává-
me. Nemáme pohromadě všechny 
agregované údaje, ale rok 2021 nebyl 
zřejmě špatný. Dobrým rokem byl 
především pro sklářské firmy, které 
vyráběly skleněné obaly a pro vý-
robce plochého skla, stejně jako pro 
výrobce skleněných vláken. Stavební 
a potravinářský průmysl byly v loň-
ském roce tahounem poptávky. Tu ži-
vily pokračující trendy úspor energií 
a snižování energetické náročnosti 
budov, levné peníze či vysoké úspory.

Letos se naplno projevilo zdražení 
energií, navíc do problémů se 
dostal automobilový průmysl, který 
patří k velkým odběratelům skla. Co 
to udělalo se sklářskými firmami?
Automobilový průmysl má problémy 
už od loňska. Spotřeba skla na výrobu 
aut je opravdu o několik desítek pro-
cent nižší než tomu bylo v předcho-
zích letech. Zasažena byla primární 
hutní výroba plochých skel a následně 
výroba autoskel. Pokles poptávky 
ucítili i dodavatelé komponent pro vý-
robu autoskel. Stačí si uvědomit, kolik 
čidel, snímačů či antén je integrováno 
v čelním skle. Ten stav trvá dodnes 
a ani vyhlídky nejsou lepší. 

Jak významné je zvýšení nákladů 
kvůli drahým energiím?
Energie, její cena a riziko nedostatku 
je pro naše odvětví kritickým fakto-
rem. Před rokem, kdy ceny energie 
na trhu byly ještě normální, postupně 
ale předvídatelně stoupaly, předsta-
vovaly náklady za energii pro skláře 
hlavně v průmyslové výrobě zhruba 
30 procent veškerých nákladů. Dnes 
je to už 70 procent. Pokud chceme 
přežít, tak musíme zvýšené náklady 
promítnout do cen. 

Daří se vám to?
To hodně záleží na tom, co vyrábíte, na 
jakém trhu se pohybujete a jak moc je 
váš výrobek na trhu nepostradatelný. 
Hůř jsou na tom firmy, které vyrábí 
domácenské sklo. Již zmínění výrobci 
lahví a dalších skleněných obalů mají 
zákazníky v potravinářském, farma-
ceutickém, kosmetickém průmyslu a ti 
vyrábějí dál. To platí částečně také o sta-
vebnictví, kde sice rezidenční výstavba 
začíná v celé EU zamrzat, ale zatím fun-
guje setrvačnost. Na druhé straně řada 
českých výrobců skla vyváží do zemí 
mimo EU. A tam je problém vysvětlit 
zákazníkům, že by měli platit víc. 

ASKP ČR vyzvala ministerstvo 
průmyslu a obchodu, aby stát 
pomohl energeticky náročným 
firmám. Jak by taková podpora měla 
podle vás vypadat?
Nejsme v tom sami. Chemický, 
papírenský, cementářský, cihlářský, 
ocelářský průmysl jsou ve stejné situ-
aci. Mělo by jít o veřejnou podporu, 
která se bude týkat jen firem, kterým 
vyšší cena energií způsobila značnou, 
existenční ztrátu. V naší asociaci se 
to zásadním způsobem dotýká také 
výrobců keramiky a porcelánu. 

Hrozí reálně, že bez rychlé pomoci 
státu začnou sklářské firmy ve 
velkém zavírat?

pE T R m a z zolInI

Vystudoval Vysokou školu 
chemicko-technologickou. Ve 
sklářství začal pracovat v roce 
1985 jako výrobní inženýr v teh-
dejším Sklo Unionu. V nástup-
nické firmě Glavunion působil 
od roku 1991 jako ředitel závodu 
Řetenice. V teplické firmě zůstal 
i po jejím převzetí společností 
Glaverbel a následně po jejím 
začlenění do skupiny AGC. 
Nyní je regionálním ředitelem 
zpracovatelských firem AGC ve 
střední Evropě.
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Stoprocentně. To riziko tu je. Vyrá-
bět se ztrátou je nesmysl. Pokud situ-
ace potrvá do konce roku, bez státní 
podpory budeme mít na konci roku 
firmy, které zavřou a ukončí výrobu. 
Sice přispějí k nárůstu volných pra-
covníků na trhu práce. Ale způsobí 
to kolaps dodavatelských řetězců, ve 
kterých působí. Začne to menšími 
firmami.

Bojíte se pořád zastavení dodávek 
ruského plynu do Evropy?
Byl by to pro nás velký problém. 
Osobně ale věřím v solidaritu Evrop-
ské unie. Když Rusové dodávky za-
staví, bude v Evropě chybět v bilanci 
zhruba 35 procent zemního plynu. 
Odborné analýzy tvrdí, že takový 
výpadek nelze úplně nahradit. Takže 
by se musela snižovat spotřeba. My 
nepatříme mezi chráněné zákazníky, 
takže bychom byli první na ráně. 

Jak dlouho trvá bezpečná odstávka 
tavícího agregátu?
Může jít o týdny. Jedna věc je 
samotné postupné chladnutí sklář-
ských van. Další komplikací je, že na 
takovou odstávku potřebujete speci-
alizované temperovací firmy s jejich 
hořáky a měřáky. Těch je v Evropě 
pár. Kdyby jejich služby potřebova-
lo více firem najednou, nepůjde to 
zajistit. Potřebné postupné omezení 
spotřeby zemního plynu na nulu 
není v souladu s platnými regulační-
mi pravidly pro odběr plynu. Proto 
se musí příslušná vyhláška upravit, 
abychom dostávali plyn ještě aspoň 
čtrnáct dnů v omezeném množství 
na bezpečné odstavení agregátů.

Existuje ve sklářském 
a keramickém průmyslu náhrada 
za zemní plyn, od kterého se bude 
postupně odcházet i kvůli snižování 
emisí skleníkových plynů?

Historicky se k otápění sklářských 
van používal mazut, generátorový 
plyn, LTO a právě z důvodu ros-
toucích ekologických požadavků je 
dnes nejrozšířenějším mediem zemní 
plyn. Přesto, všichni výrobci skla 
a keramiky hledají technologie, aby 
jejich výroba byla uhlíkově neutrální 
do roku 2050. Už existují sklářské 
vany, které k zahřívání místo plynu 
používají elektřinu. To ale nejde u ke-
ramiky a porcelánu. Nedávno jedna 
sklářská firma úspěšně otestovala 
provoz sklářské vany na bioplyn. Jsou 
už firmy, které si začínají hrát s hořá-
ky na vodík. To jsou ale výhledy do 
daleké budoucnosti. 

Před dvěma roky AKSP ČR oslavila 
třicáté výročí. Připravili jste u této 
příležitosti velkou výstavu, která 
je k vidění až nyní v Národním 
technickém muzeu. Odložili jste ji 
jen kvůli covidu?
Ano, výstava měla původně začít 
v dubnu 2020. Kvůli covidu jsme ji 
posunuli na září téhož roku, ale pak 
jsme ji odsunuli o celý rok a půl. 
Chtěli jsme přivítat školy, laickou 
veřejnou a ukázat jim, co dnešní 
sklářský průmysl dokáže. Pořád se 
totiž v povědomí lidí drží taková 
zkratka, že české sklo je krásná brou-
šená váza nebo skleněná lampa. To je 
ale jen jedna část příběhu. České sklo 
je všude kolem nás. 

Jak se za posledních třicet let sklo 
změnilo?
Vývoj je rychlý a neustálý. Tabule 
skla vyrobená v roce 1990 je úplně 
jiná než ta dnešní, a to i po strán-
ce chemického složení. Třeba při 
výrobě plochého skla klesla měrná 
spotřeba energie o 44 procent. Když 
se podíváte do zrcadla, tak techno-
logie jeho výroby je dnes úplně jiná 
než před dvaceti lety. Na výstavě je 

zastoupen také porcelán a keramika 
z České republiky. Protože v Česku 
pracují špičkové mezinárodní firmy, 
které dokážou bílý porcelán prodávat 
po celém světě, pod svojí značkou, 
ale Made in Czech.

(Jan Stuchlík)
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UDRžItELnOSt nEní tREnD, ALE nUtnOSt
FiRMy Už PODNiKAJí KONKRéTNí KROKy NA CESTě K VěTŠí UDRžiTELNOSTi 
SVéHO ByZNySU, UKáZAL PRůZKUM SVAZU PRůMySLU. 

Dopady pandemie ani válka na 
Ukrajině nezbrzdily plány EU 

v oblasti udržitelného rozvoje. Ačko-
liv firmy nyní nejsou v ideální kon-
dici, Evropa je přesvědčená, že není 
na co čekat a je třeba přepřahat na 
zelenější budoucnost. Svaz průmyslu 
mezi stovkou průmyslových firem na 
přelomu května a června zmapoval, 
jak jsou podniky na nové povinnosti 
připraveny. 

Průzkum ukázal, že 87 procent 
dotázaných se tématu udržitelnos-
ti aktivně věnuje. Navíc více než 
40 procent z nich byly podniky do 
250 zaměstnanců, které zatím nebu-
dou muset o svých strategiích a kro-
cích v oblasti udržitelnosti podávat 
pravidelné zprávy v tzv. nefinančním 
reportingu. Více než 70 procent 
oslovených firem má povědomí 
o chystané evropské legislativě, která 
zpřísní pravidla pro transparentnost, 
rozsah a detail podávaných zpráv ze 
strany podniků. Povinnost se bude 
týkat firem s více než 250 zaměst-
nanci. A pravděpodobně i díky tomu 
stejný počet podniků udržitelnost 
vnímá komplexně ve všech třech 
pilířích – environmentálním, ekono-
mickém a sociálním. 

Mezi lídry v udržitelnosti patří 
například Plzeňský Prazdroj, který 
na ní postavil celou firemní filozo-
fii a integruje ji do všech procesů. 
„Podnikat udržitelně, šetřit přírodní 
zdroje a snižovat uhlíkovou stopu, 
to jsou klíčové parametry nejen pro 
úspěch jakékoliv firmy, ale i celé 
společnosti a planety. Děláme to 

dlouhodobě a s jasnými cíli, ať už 
jde o uhlíkovou neutralitu, které 
chceme ve výrobě dosáhnout do 
roku 2030, snižování spotřeby vody 
a energií nebo maximální recyklaci 
a opětovné využívání našich obalů,“ 
říká Dragoș Constantinescu, gene-
rální ředitel Plzeňského Prazdroje.

VELKÉ FIRMY jDOU PříKLADEM
Pro velké podniky začnou brzy platit 
pravidla pro nefinanční reporting. 
Není tedy překvapivé, že drtivá vět-
šina firem, která má vypracovanou 
strategii a cíle udržitelnosti (63 %), 
jsou právě velké firmy a pravidelně 
s nimi seznamují také své zaměst-
nance. 

Jasnou strategii má například au-
tomobilka ŠKODA AUTO. Během 
jedné dekády plánuje všechny své 
závody v České republice proměnit 
na uhlíkově neutrální. Už od roku 
2020 je uhlíkově neutrální závod 
na výrobu komponentů ve Vrchla-
bí, transformace čeká také Mladou 
Boleslav a Kvasiny. 

Kromě velkých energetických 
projektů chystá také změnu ve využí-
vání recyklovaných materiálů. Větší 
užití by měly najít přímo ve výrobě 
nových aut. „Už dnes vyrábíme pota-
hy sedadel utkané z nití vyrobených 
z PET lahví. Na každý elektromobil 
Enyaq připadá zhruba tisíc plasto-
vých lahví,“ říká Karsten Schnake, 
člen představenstva ŠKODA AUTO 
za oblast nákupu. Perličkou jsou 
pak například plány na využití kávy. 
Škoda se chystá zaměřit na produkci 

kávy, kdy slupky použije ve výrobě 
k vyčinění kůže a kávu pak nabídne 
svým zaměstnancům. 

10 DŮVODŮ, PROČ SE VěnOVAt 
UDRžItELnOStI
Podniky se nejčastěji udržitelnos-
ti věnují z vlastního přesvědčení. 
Velmi vysoko ale hodnotily i další 
motivy, jako zajištění konkurence-
schopnosti a udržení nákladů, snahu 
zvýšit svoji atraktivitu u zákazníků 
a obchodních partnerů nebo být lep-
ší zaměstnavatel. Část firem k důrazu 
na udržitelnost nutí politika ma-
teřské společnosti nebo plánovaná 
evropská regulace.

Firmám plány na cestě k udržitel-
nosti často komplikuje skutečnost, že 
celý koncept ESG i jeho součásti se 
stále vyvíjí a s ním i chystaná regu-
lace. Například Třinecké železárny 
startují integrovaný transformační 
projekt Green werk. Jeho cílem je 
další snížení emisí, které by podle 
propočtů měly klesnout do roku 
2030 o více než polovinu. V přípravě 
mají i částečný přechod na techno-
logii moderní elektrické obloukové 
pece a produkci oceli zejména ze 
šrotu, který má právě kvůli zatím 
nejasným podmínkám nejistou bu-
doucnost.

„Připravujeme potřebné kroky 
k tomu, abychom mohli do výrobní-
ho toku zapracovat vyšší podíl šrotu. 
Otevřeně je však potřeba říct, že 
k tomu bude nezbytná jasná politika 
Evropské unie v oblasti obchodu 
se šrotem a také dostatek energie 
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Top 5 DůVoDů, kTERé FIRmy přIměly VěnoVaT sE TémaTu uDRžITElnosTI

jaké jsou nEjVěTŠí přEkážky V přEchoDu FIRmy na byznys moDEl  
založEný na pRIncIpu uDRžITElnosTI?

jak hoDnoTíTE  
DůlEžITosT uDRžITElnosTI pRo 

konkuREncEschopnosT VaŠí FIRmy? 

nEjČasTějI uVáDěné oblasTI 
uDRžITElnosTI, kTERé buDou pRo FIRmy 

DůlEžITé pRo náslEDující TřI Roky

 Hodně důležitá 
 Spíše důležitá 
 Málo důležitá 
 Téměř nedůležitá

1. Snížení spotřeby energií

2. Zavedení obnovitelných zdrojů

3. Snížení uhlíkové stopy

45 %

40 %

35 %

30 %

25 %

20 %

15 %

10 %

5 %

0 %

Zdroj: Průzkum SP ČR mezi členskými firmami, květen-červen 2022

vysoké náklady Složitá legislativa Jiná témata mají vyšší 
prioritu

Jiné

vlastní přesvědčení

Snaha zvýšit svoji atraktivitu jako zaměstnavatel

Konkurenceschopnost a udržení nákladů

Snaha zvýšit svoji atraktivitu u zákazníků 
a obchodních partnerů

politika mateřské firmy

39 %

36 %

31 %

20 %

69 %

41 %

41 %

41 %

40 %

z obnovitelných zdrojů,“ potvrzuje 
generální ředitel Jan Czudek. Za 
předpokladu, že šrotu bude na trhu 
nedostatek a nebudou zajištěny sta-
bilní dodávky zelené energie, projekt 
podle něj přestává dávat s ohledem 
na emise CO2 smysl.

FIRMY VOLAjí PO OSVětě
Podniky nad 250 zaměstnanců, které 
budou muset plnit finanční repor-
ting, většinou ví, co od směrnice 
CSRD očekávat. Nejvíce by uvítaly 
sdílení novinek a aktuálních infor-
mací, pomoc v oblasti prosazování 
a hájení zájmů na národní, evropské 
a globální úrovni, redukci adminis-
trativy, ale i sdílení příkladů dobré 
praxe, které poslouží jako zdroj in-
spirace. Svaz průmyslu právě takový 
servis svým členům poskytuje.

(Kateřina Jungbauerová)

60 %

32 %

6 %2 %

Podniky se nejčastěji 
udržitelnosti věnují 
z vlastního přesvědčení.
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Společnosti s dobrým skóre ESG jsou 
investorsky atraktivnější a celkově odolnější. 

„ESG NENí V ýMySL BRUSELU, JE TO CELOSVěTOV ý POSUN KE KOMPLExNíMU 
VNíMáNí ODOLNOSTi A RiZiK. ÚLOHOU SVAZU MiMO JiNé BUDE, ABy TO EU NEBO 
ČR NEPŘEHNALA S REGULACí,“ ŘíK á petr JOnák , ČLEN PŘEDSTAVENSTVA SVAZU 
PRůMySLU A DOPR AV y ČR.

PEtR jOnáK: UDRžItELnOSt Mění BYZnYS,  
EU tO nESMí PřEhnAt S REgULAcí

Od začátku roku vedete na Svazu 
expertní tým pro udržitelnost. 

Co všechno se pod slovem 
udržitelnost skrývá?
V dílčích oblastech se udržitelný 
přístup již léta úspěšně prosazuje. 
Historicky je známý koncept CSR. 
Dění v posledních letech ale posouvá 
udržitelnost a její měření na úplně 
novou úroveň. Koncept ESG v pod-
statě znamená, že firmy vedle finanč-
ních údajů musí reportovat i nefi-
nanční ukazatele, které měří odolnost 
jejich byznysu i z pohledu dopadů 
na životní prostředí, sociální oblast 
nebo z pohledu corporate governan-
ce. A podle toho je hodnotí i finanční 
trhy. Najednou se vám může stát, že 
úvěr v bance bude dražší, protože 
trhy budou skeptické k tomu, že váš 
byznys zvládne nadcházející ekolo-
gickou legislativu. Zároveň je to ale 
obrovská příležitost – společnosti 
s dobrým skóre ESG jsou investorsky 
atraktivnější a celkově odolnější.

Z konceptu ESG je asi nejvíce 
srozumitelné E - environment. Co si 
mají firmy představit pod S - social 
a G - governance?

Pilíř E je nejen nejvíce srozumitelný, 
ale také v posledních letech zcela 
převládl ve veřejné diskusi o chysta-
né legislativě. Patří sem samozřejmě 
klimatická neutralita, snižování emisí 
CO2 nebo zvyšování energetické 
účinnosti, ale také třeba cirkulární 
ekonomika. Do pilíře S patří chování 
firem vůči zaměstnancům, podpo-
ra zdraví a bezpečnosti, podpora 
vzdělávání, programy pro ohrožené 
skupiny obyvatel, work-life balance, 
diverzita nebo respektování menšin. 
Posledním písmenem skládačky je 
písmeno G, tedy governance, kde 
najdeme kritéria odpovědného řízení 
společnosti. Hledí se zde na faktor 
odměňování manažerů, rozmani-
tost složení představenstva a jeho 
nezávislost, boj proti korupci nebo 
daňovou politiku.

Co vše expertní tým Svazu pro 
udržitelnost řeší?
Vidím základní dva pilíře, které 
chceme firmám poskytovat. Ten 
první je legislativní. Projednáváme 
a připravujeme stanoviska k oblastem 
legislativy souvisejících s udržitelnos-
tí a ESG, které ovlivňují byznys. Pří-
kladem je chystaná unijní směrnice 
o podávání zpráv ze strany podniků 
o udržitelnosti (CSRD). Musíme bo-
jovat za to, aby legislativa neohrozila 
konkurenceschopnost našich členů. 

uDR žIT Elnos T V E 
zkR aTk ách

EsG – Environmental, Soci-
al, and Governance. Zkratka 
odkazuje na nové reportingové 
požadavky v oblasti udržitel-
nosti. ESG je de facto hodnocení 
odolnosti firmy podle jejích 
dopadů na životní prostředí 
(E), sociální oblast (S) a úrovně 
Governance (G)

csRD – Corporate Sustainability 
Reporting Directive. Evrop-
ská směrnice o nefinančním 
reportingu, která má vyjasnit 
klíčová data pro reporting firem 
v oblasti udržitelnosti. Půjde 
například o data o dopadech, 
strategiích a cílech s ohledem 
na dekarbonizaci ekonomiky.

sDGs – Sustainable Develop-
ment Goals. Sedmnáct cílů 
udržitelného rozvoje je pre-
zentováno jako program OSN 
rozvoje na následujících 15 let 
(2015–2030) 
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Druhým pilířem je informování 
našich členů - chceme jim pomáhat 
adaptovat se na nové trendy a po-
vinnosti, včetně chystané směrnice 
Corporate Sustainability Reporting 
Directive nebo cílů udržitelného roz-
voje OSN (SDGs). Zavedení GDPR 
nám ukázalo, jak důležité je nepodce-
nit nadcházející legislativu, a v oblasti 
ESG toho firmy čeká hodně.

Mohou se do těchto aktivit zapojit 
firmy, které už mají zkušenosti 
s ESG?
Určitě. Chceme zajistit výměnu 
zkušeností – příklady dobré praxe od 
našich firem, které si už udržitelnost 
vzaly za svou nebo které mají 
náskok díky zahraničním matkám 
nebo kotování na burze. Budeme 
připravovat také odborné semináře, 
školení a programy pro členskou 
základnu. 

Evropská komise navrhuje, aby 
se nefinanční ESG reporting 
týkal nově až 50 tisíc především 
velkých evropských firem. Dotkne 
se zprostředkovaně i středních 
a menších podniků?
Předně je potřeba říci, že ESG není 
výmysl Bruselu. žije tím severní 
Amerika i Asie. V některých věcech 
jsou dokonce proti Evropě napřed. 
Celý koncept si vzaly za své finanční 
trhy, správci aktiv typu BlackRock 
a v podstatě všechny banky. Tlak na 
poskytování nefinančních dat roste 
i v rámci B2B vztahů. Mnoho vel-
kých firem požaduje jejich reportová-
ní ve svých dodavatelských řetězcích 
a mnohé z nich tato data i auditují. 
To znamená, že i firmy, které nebu-
dou spadat do reportovací povinnosti 
definované novou směrnicí, budou 
muset nefinanční data měřit a posky-
tovat obchodním partnerům. 
Povinnost pro veřejně obchodované 

malé a střední podniky bude mít o tři 
roky opožděnou účinnost oproti těm 
velkým. 

S čím musí firmy  
v reportování počítat?
Musí se naučit sbírat data týkající se 
udržitelnosti a řídit rizika ve všech 
3 pilířích ESG. Vedle reportování 
dat za minulé období je podstatné 
nastavení budoucích cílů a jejich mě-
řitelnost. Podniky také musí počítat 
s vykazováním s ohledem na celý 
hodnotový řetězec. Mimochodem 
metodiky reportingu jsou celosvěto-
vě „work in progress“. Jako Svaz prů-
myslu odmítáme, aby české podniky 
zahltila komplikovaná reportingová 
administrativa, která by udržitelnost 
učinila velmi neudržitelnou.

Jsou české firmy, jak velké, tak i ty 
menší, připravené na poskytování 
informací a prokazování 
skutečností, které se týkají plnění 
cílů udržitelnosti?
Firmy budou muset vydávat informa-
ce o udržitelnosti v jednotné výroční 
zprávě a tato zpráva bude ve strojo-
vě čitelném formátu, aby se mohla 
zařadit do evropské databáze. Tím 
se i proces příprav výročních zpráv 
stane na jednu stranu komplikovaněj-
ší, ale bude pak více odrážet skutečný 
stav a situaci firmy. Dát dohroma-
dy všechny podklady může být ale 
náročné. Firmy by tedy měly začít 
s přípravou na tento druh reportová-
ní co nejdříve.

Mohou firmy narazit na problémy 
u svých obchodních partnerů 
nebo financujících bank, pokud 
se udržitelnosti a ESG nebudou 
dostatečně věnovat?
Započatý proces transformace už 
nikdo nezastaví a na jeho konci 
budou vítězové i poražení. Pokud se 

firmy aktivně nebudou o tato témata 
zajímat, rozhodně musí počítat s tím, 
že je to bude brzdit v jejich dalším 
rozvoji. Prokázání odolnosti byznysu 
z pohledu udržitelnosti bude zásad-
ním faktorem při získávání zakázek, 
klientů, dotací a úvěrů.

(Kateřina Jungbauerová)
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nost je však věnována specifickému 
období uplynulých třiceti let. 

Vedle historické perspektivy se vý-
stava soustředí i na současnou podobu 
a úlohu českého designu podporované-
ho státem, činností profesních organi-
zací i aktivitami na poli školství. Právě 
UMPRUM, hlavní organizátor výstavy, 
patří k místům, kde studenti přicházejí 
s odvážnými vizemi (Unique Client), 
které následně testují ve spolupráci 
s řadou firem. 

Kromě produktů samotných výstava 
prezentuje i transformaci společnosti 
a designové výroby a sleduje nové stra-
tegie a způsoby, jak designéři přistupují 
k dnešním technologickým, ekologic-
kým a etickým výzvám. Právě flexibilita 
a schopnost navázat na tradici vizio-
nářskými myšlenkami jsou specifiky 
českého uvažování a designu s meziná-
rodním přesahem (Linet, Egoé).

V souvislosti s posunem pojetí desig-
nu od produkce krásných hmotných 
předmětů do virtuální oblasti se zá-
sadně proměňuje i samotná disciplína. 
Na výstavě budou diváci svědky i této 
transformace. Součástí expozice bude 
mimo jiné interaktivní oddíl s produkty 
z dílny herních developerů Amanita 
Design nebo tzv. „tisková farma“ – 
instalace firmy Prusa3D permanentně 
produkující dílky pro skládání objektu. 

Výstavu bude dále rozvíjet dopro-
vodný program včetně přednášky 
kurátorky výstavy Daniely Kramerové 
o československé účasti na ExPO 58 
a „bruselském stylu“ nebo workshopu 

textilní upcyklace s Lenkou Vackovou 
(Textile Mountain).

(Tereza Škvárová, UMPRUM)

U PŘíLEžiTOSTi ČESKéHO PŘEDSEDNiCTVí V RADě EU PŘiPRAViLA VySOKá ŠKOLA 
UMěLECKOPRůMySLOVá V PRAZE (UMPRUM) VýSTAVU V PRAžSKéM DOMě V DESiGN MUSEUM 
BRUSSELS. K ViDěNí BUDOU PRODUKTy VýZNAMNýCH ČESKýCH FiREM A ZNAČEK.

ČESKý PRŮMYSLOVý DESIgn 
SE PřEDStAVí V BRUSELU

Výstava se 
soustředí 
i na 
současnou 
podobu 
a úlohu 
českého 
designu.

p oDp oR a kRE aT I V IT y

představené firmy a projekty – 
Amanita Design, BOMMA, Botas/
PÁR, Český porcelán, Egoé, Lasvit, 
Linet, mmcité, Strážnický modro-
tisk, Prusa3D, ŠKODA AUTO, Texti-
le Mountain, TON, Unique Client 

o umpRum – Vysoká škola 
uměleckoprůmyslová v Praze 
dlouhodobě usiluje o rozvíjení 
spolupráce s českými firmami 
a propojení průmyslu s kreativními 
uměleckými obory. Spolupráce 
s českými firmami se na UMPRUM 
odehrává již od jejího založení. 
Propojení výuky a studentů či 
studentek s průmyslem je proto 
jedním ze základů studia v rámci 
našich ateliérů.

spolupráce sp ČR a umpRum
Kreativní průmysl, kombinující 
technologie, výzkum a vývoj, kul-
turu a byznys, představuje rychle 
rostoucí odvětví. SP ČR a UMPRUM 
stvrdily spolupráci memorandem 
z roku 2019. SP ČR díky diskus-
ním setkáním propojuje firmy 
s aktivitami UMPRUM a podporuje 
tak rozvoj kreativního průmyslu 
a průmyslového designu.

Výstava Design a transformace. 
Historie, současnost a vize českého 

designu, která bude k vidění v Design 
Museum Brussels od září do prosince, 
sleduje fenomén českého designu na 
příbězích čtrnácti vybraných firem 
a projektů. Od nejstarších, které vznikly 
ve druhé polovině 19. století (TON, 
Český porcelán, ŠKODA AUTO, 
Strážnický modrotisk), během 20. stole-
tí a po sametové revoluci (Lasvit, 
mmcité, BOMMA), až po zcela nové 
projekty (Botas/PáR). Hlavní pozor-
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Svaz průmyslu nesouhlasí s tvrze-
ním vlády, že by současná podoba 

stavebního zákona, jak ji schválila 
předchozí sněmovna, mohla způsobit 
jakýkoliv kolaps stavebního řízení. 
Vláda argumentuje nepodloženou 
a neoponovanou analýzou minister-
stva vnitra, která shrnuje potenciální 
problémy přijaté rekodifikace. Pokud 
něco lze označit za kolaps, pak jsou 
to stávající povolovací procesy.

Hlavním bodem vládního návrhu 
je návrat od nezávislé stavební správy 
zpět ke stavebním úřadům spadají-
cím pod kraje a obce. Zásadní bude, 
jak se v praxi „povede“ metodické 
vedení stavebních úřadů, garantování 
transparentnosti a zejména předvída-
telnosti rozhodování a zda se povede 
zabránit dlouhodobě těžce řešitelné 
podjatosti stavebních úřadů. 

To vše mělo zajistit nyní rušené 
oddělení státní stavební správy od 
obcí. Jeho benefitem měla být podle 
Svazu průmyslu právě větší vymaha-

telnost metodického vedení ze strany 
státu na lokálních stavebních úřadech 
a jednotného rozhodování, zastupi-
telnost a významná eliminace rizika 
systémové podjatosti.

ZRUŠEná FIKcE SOUhLASU
Novela stavebního zákona mění řadu 
dříve odborně i politicky prodisku-
tovaných ustanovení. Z pohledu pod-
nikatelů je problematické například 
odstranění lhůt u mnoha procesů 
v územním plánování nebo opuš-
tění fikce souhlasu u problematiky 
životního prostředí, která nespadá 
pod proces EiA. Vláda tak opět dává 
prostor dlouhodobým nešvarům čes-
kého stavebního práva – neexistenci 
nepřekročitelných lhůt, do kdy je tře-
ba rozhodnout či učinit další úkon, 
a obtížné řešení nečinnosti úřadů 
tam, kde zákon lhůty stanoví. Právě 
institut fikce souhlasu byl zaveden 
proto, aby se zamezilo nedůvodným 
zdržením, a nelze proto souhlasit 
s jeho generálním vypuštěním pro 
jednu skupinu veřejných zájmů, tedy 
oblast životního prostředí. SP ČR 
i tady žádá po MMR nápravu.

Svaz průmyslu také nesouhlasí se 
změnou postavení stavebníka či se 
zrušením možnosti soudů na základě 
své vůle rozhodovat tzv. apelačním 
přístupem a rovnou měnit chybná 
rozhodnutí nižší instance. To mělo 
zabránit neustále se opakujícímu 
soudnímu „ping-pongu“. 

náVRhY nA ZLEPŠEní
Povolovací procesy lze zefektivnit. 
Svaz průmyslu navrhuje třeba roz-
šíření pravomocí Specializovaného 
a odvolacího stavebního úřadu tak, 
aby tento odborně vybavený stavební 
úřad mohl rozhodovat nejen u dál-
nic či elektráren. Kvůli rostoucímu 
významu energetické bezpečnosti by 
se měl zabývat také stavbami distri-
bučních soustav elektřiny a plynu, 
výroben plynu, stavbami obnovi-
telných zdrojů energie, velkými 
průmyslovými stavbami či stavbami 
telekomunikačních sítí a vodních děl, 
pokud jsou součástí jiné vyhrazené 
stavby.

Naopak u menších staveb poža-
duje SP ČR výjimku u povolování. 
To se týká energetických přípojek 
do 50 metrů či staveb obnovitelných 
zdrojů elektřiny s celkovým instalo-
vaným výkonem do 50 kw namísto 
dnešních 20 kw.

V souvislosti se stavebním záko-
nem SP ČR navrhuje upravit a roz-
šířit i liniový zákon, a to například 
o klíčové energetické stavby zmíněné 
výše. Dílčí zjednodušení by se mělo 
týkat výstavby jaderných elektráren či 
sítí elektronických komunikací.

jEDnOtnÉ EnVIROnMEntáLní 
StAnOVISKO (jES)
Vláda spolu se stavebním zákonem 
navrhuje zcela nový zákon o jednot-
ném povolování v oblasti ochrany 

VLáDA PŘiŠLA S NOVELOU STAVEBNíHO ZáKONA, ABy „ZABRáNiLA KOLAPSU 
POVOLOVáNí“ A ZACHOVALA PRiNCiP „JEDEN ÚŘAD, JEDNO ŘíZENí, JEDNO 
RAZíTKO“. PŘEDLOžENé NáVRHy ALE PŘEDSTAVUJí i ZNAČNé KROKy ZPěT. 

nOVELA nOVÉhO StAVEBníhO 
ZáKOnA POVOLOVání nEZRYchLí

V souvislosti se stavebním zákonem 
SP ČR navrhuje upravit a rozšířit 
i liniový zákon, a to například o klíčové 
energetické stavby.
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životního prostředí. Podle návrhu má 
jednotné environmentální stanovisko 
( JES) zahrnovat správní akty obsaže-
né nyní v devíti různých zákonech.

Zjednodušení ovšem bude pouze 
na papíře. JES mění všechna vyjád-
ření a stanoviska na závazná sta-
noviska. Tím zavádí závaznost pro 
výrokovou část rozhodnutí bez mož-
nosti vypořádání v rámci následného 
správního řízení. Tato rigidnost bude 
znamenat pro povolovací řízení, pro 
které bude JES podkladem, význam-
nou a mnohdy neřešitelnou zátěž.

Zároveň návrh zatím neumožňuje 
samostatné posouzení vlivů na život-
ní prostředí (EiA) a následné podání 
žádosti o vydání JES. Svaz naopak 
možnost oddělení EiA požaduje také 
proto, že například u velkých techno-
logických celků, jako jsou elektrárny 

či průmyslové areály, se povolují jed-
notlivé etapy výstavby. Během nich 
se dokumentace postupně zpřesňuje. 
JES přitom požaduje, aby žadatel 
předložil už na začátku procesu de-
tailně zpracovanou dokumentaci, což 
nemusí být vždy proveditelné. 

žáDnÉ PRODLUžOVání LhŮt
Svaz průmyslu vládu vyzývá, aby 
neprodlužovala celou řadu lhůt pro 
získání stanovisek, nebo aby nerušila 
fikci souhlasu. Důležité je, aby se při 
doplňování podkladů lhůty nepře-
rušovaly, ale pouze aby se jejich běh 
zastavil. Po doplnění žádosti by běže-
ly dál. U složitějších staveb je klíčové, 
aby stanovisko k EiA zůstalo platné 
po původní dobu sedmi let místo 
pěti let, a s možností opakovaného 
prodloužení. 

Zatím není jasné, jaká bude finální 
podoba obou zákonů a jak v praxi 
bude vypadat povolování od druhé 
poloviny příštího roku. SP ČR bude 
i nadále trvat na tom, aby případné 
změny měly co nejmenší negativní 
vliv na efektivitu a rychlost povo-
lovacích procesů, aby bylo zajištěno 
funkční řešení případné nečinnosti 
úřadů a aby se zabránilo zpožďování 
povolování některých staveb z ideo-
logických důvodů. 

 (Jan Šebesta, manažer  

pro dopravu a investice SP ČR)

Všechna stanoviska SP ČR 
k jednotlivým návrhům

https://www.spcr.cz/index-temat/povolovaci-procesy


o skupIně zEmí D9+

D9+ je ministerská skupina digi-
tálně vyspělých zemí EU, jejímž 
cílem je podporovat zavádění 
a využívání digitalizace a sdílení 
osvědčených postupů. Do skupiny 
patří Nizozemsko, Belgie, Španěl-
sko, Irsko, Lucembursko, Portu-
galsko, Polsko, Švédsko, Finsko, 
Dánsko, Česko a Estonsko.

D I G I T á l n í  E k o n o m I k a

V loňském roce se Svaz průmyslu 
podílel na vytvoření neformální 

koalice klíčových podnikatelských 
a průmyslových svazů z digitálně 
vyspělých zemí EU, tzv. skupiny 
D9+. Letos na tyto aktivity úspěšně 
navázal. Společně s místopředsedou 
vlády pro digitalizaci ivanem Bar-
tošem a jeho týmem a s náměstkem 
ministra průmyslu a obchodu pro 
digitalizaci a inovace Petrem Očkem 
v Praze během březnového setkání 
ministerských delegací zemí D9+ 
uspořádal historicky první společné 
jednání politiků a úředníků s koalicí 
klíčových podnikatelských svazů ze 
zemí D9+. Hlavním tématem byly 

transatlantické vztahy a spolupráce 
v oblasti digitální agendy. Setkání 
bylo zásadní i vzhledem k nadchá-
zejícímu českému předsednictví 
v Radě EU, a zvýraznilo tak pozici 
Svazu průmyslu na mezinárodní 
scéně.

ROZtříŠtěná REgULAcE
Koalice ministrům předložila společné 
prohlášení a nabídla zkušenosti a do-
poručení byznysu k digitální agendě. 
Spolu s ostatními podnikatelskými 
asociacemi Svaz průmyslu vyzval ke 
snížení překážek digitálních inovací 
a k intenzivní transatlantické spolu-
práci, která v současné době nabývá 
na důležitosti. Je nezbytné vyřešit 
roztříštěnost regulace mezi EU a USA 
v oblasti datových toků, digitálních po-
litik a kybernetické bezpečnosti. V této 
souvislosti zástupci byznysu ocenili, 
že bylo dosaženo principiální dohody 
o novém rámci pro transatlantické 
datové toky mezi EU a USA. Zásadní 
ale bude její konkrétní podoba.

Svaz průmyslu se dlouhodobě 
zasazuje také o vytvoření protiváhy 
protekcionistickým tendencím, které se 
v některých diskuzích i legislativních 
návrzích na úrovni EU objevují čím 
dál častěji. Takový přístup by mohl mít 
negativní dopady na evropské podniky. 
Třeba v podobě odvetných obchod-
ních opatření, pokud by se omezil 
přístup na evropský trh firmám ze 
třetích zemí, které sdílejí stejné evrop-
ské hodnoty. Rovněž válka na Ukrajině 
ukazuje, jak důležitá je spolupráce 

s nejbližšími spojenci, jako jsou USA 
nebo Spojené království a Kanada.

VZOR PRO BUDOUcnOSt
Spolupráce v rámci D9+ a jednotný 
postoj při jednáních na evropské úrov-
ni se pozitivně odrazí i v podmínkách 
a příležitostech pro podnikání českých 
firem. Zapojení koalice klíčových 
podnikatelských a průmyslových svazů 
do setkání D9+ bylo na ministerské 
úrovni hodnoceno velmi kladně. 
Představitelé české vlády proto vyzvali 
ostatní přítomné kolegy, aby v těchto 
společných jednáních pokračovali. Zá-
roveň zástupci z přítomných asociací 
velmi ocenili, jak dobré vztahy má Svaz 
průmyslu se zástupci vlády a minister-
stev na tak vysoké úrovni. 

Historicky první společné setkání by 
se mělo stát vzorem pro všechna bu-
doucí jednání D9+. Tento pohled Svazu 
průmyslu podporuje také česká vláda.

(Kateřina Kalužová, manažerka 

pro digitální ekonomiku SP ČR)

V DiGiTáLNí OBLASTi JE TŘEBA V yŘEŠiT ROZTŘíŠTěNOST REGULACE 
DATOV ýCH TOKů MEZi EU A USA.

SVAZ PRŮMYSLU VYZýVá K ROZVOjI 
tRAnSAtLAntIcKÉ DIgItáLní SPOLUPRácE

Spolu s ostatními podnikatelskými 
asociacemi SP ČR vyzval ke snížení 
překážek digitálních inovací a k intenzivní 
transatlantické spolupráci.
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V KAžDéM OBDOBí PLATí, žE FiRMy POTŘEBUJí PLáNOVAT, CO BUDOU ZáKAZNíKůM PRODáVAT, 
JAK TO VyROBí, PŘíPADNě KDE ZBOží NAKOUPí, KOLiK ZA NěJ UTRATí A KDE VŠE USKLADNí. 
HOVOŘíME ZDE O ZáKLADNíCH PRiNCiPECH TZV. SALES AND OPERATiONS PLANNiNG (S&OP). 

Současně je však důležité udržovat 
tyto plány aktualizované a průběžně 

je upravovat, aby reagovaly na aktuální 
změny, které mohou být podle zkuše-
ností z posledních let přímo revoluční. 
Světové trhy totiž od roku 2020 stíhala 
jedna rána za druhou. 

Všechna odvětví jsou nucena čelit 
skokovému nárůstu cen a v mnoha 
případech navíc také nedostatku 
surovin a materiálů. Situaci komplikuje 
rovněž nedostatek přepravních kapacit 
i skladovacích prostor, stejně tak jako 
chybějící personál. Nároky zákazníků 
i odběratelů se však zvyšují – obě sku-
piny vyžadují stále rychlejší reakce na 
požadavky a co nejširší sortiment zboží.

Aby se firmy s těmito nástraha-
mi vypořádaly, berou si na pomoc 
nejmodernější software, který díky 
vyspělým algoritmům a umělé inteli-
genci dokáže zpracovávat velké objemy 
dat, hlídá všechny ukazatele a neúnavně 
a neomylně provádí miliardy výpočtů, 
aby nabídl optimální řešení. Česko 
patří v této oblasti ke světové špičce 
i díky společnosti Logio a jejímu řešení 
VERiTiCO PLAN. 

Prvním úkolem je zajistit, aby bylo 
pro zákazníky k dispozici optimální 
množství zboží skladem. Dále je třeba 
mít správnou skladbu sortimentu zboží 
pro konkrétní období. Široká nabídka 
živých vánočních stromků v březnu ni-
koho neoslní, naopak se z nich stanou 
tzv. „mrtvé zásoby“. Ty blokují finanční 
prostředky, které byly použity k jejich 
nákupu, zabírají místo ve skladech a lze 

očekávat další náklady spojené s jejich 
následnou likvidací. 

Kromě přímých dopadů na dotče-
nou firmu mají mrtvé zásoby vliv na 
celou ekonomiku a společnost, pokud 
si uvědomíme, že pro výrobu zboží 
je často využito množství neobnovi-
telných zdrojů, nemluvě o spotřebě 
energie, která je následně nezbytná i pro 
dopravu a skladování. Všechny tyto 

činnosti obvykle generují také značné 
množství emisí.

Řešením je propojený dodavatelský 
řetězec založený na datech, ke které-
mu může právě VERiTiCO pomoci. 
Kromě výhod pro zákazníky a doda-
vatele totiž nabízí i snížení celosvětové 
produkce odpadu a cestu k trvalé 
udržitelnosti. 

(PR článek)

l o G I s T I k a

ZPřEtRhAnÉ DODAVAtELSKÉ řEtěZcE 
A MRtVÉ ZáSOBY. jAK SE jIM BRánIt? 

o sp olEČnos T I loGIo

Už 15 let přinášíme našim zákazníkům komplexní řešení pro celou proble-
matiku řízení dodavatelských řetězců. Dnes má Logio přes 140 zaměstnanců, 
kteří se snaží zlepšovat svět kolem sebe. Působíme v několika zemích světa. 
Naší misí je dělat věci hezčí, být užiteční a bavit se u toho.
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D a n ě

V NEJBLižŠíCH MěSíCíCH NA FiRMy ČEK á Ř ADA DAňOV ýCH ZMěN. Ať Už JDE 
O ZV ýHODNěNí NíZKOEMiSNíCH VOZiDEL, DAňOVé ÚLEV y PRO POMOC SMěŘUJíCí 
NA UKR AJiNU Či O VLáDOU PŘiSLíBENé PRODLOUžENí PLATNOSTi MiMOŘ áDNýCH 
ZRyCHLENýCH ODPiSů. 

SVAZ PRŮMYSLU PROSADIL PRODLOUžEní 
MIMOřáDných ZRYchLEných ODPISŮ 
O DALŠí DVA ROKY

Jedním z trendů moderní doby je 
čistá mobilita a větší využívání 

alternativních paliv. Limitem většího 
využívání nízkoemisních automobilů 
je ale nedostatečná infrastruktura či 
zatím poměrně vysoká pořizovací cena 
vozidel. Po letech diskusí stávající vláda 
schválila daňové úpravy, které mohou 
alespoň částečně zvýšit atraktivitu 
investice např. do elektromobilů. 

Konkrétně se zkrátí doba odepi-
sování dobíjecích stanic pro elektro-
mobily z 10 na 5 let, což investorům 
sníží v prvních letech základ pro 
výpočet daně z příjmů. Sníží se také 
odvod u služebního nízkoemisního 
vozu používaného pro soukromé 
účely z 1 procenta na 0,5 procenta 
z pořizovací ceny auta. Soukromé 
využívání služebního vozidla se po-

važuje za nepeněžitý příjem zaměst-
nance, který je třeba zdanit. Tento 
krok Svaz průmyslu dlouhodobě po 
vládě požadoval. 

DELŠí ZRYchLEnÉ ODPISY
Vláda vyslyšela výzvy Svazu průmy-
slu a podpoří firmy a jejich investiční 
aktivitu prodloužením platnosti 
mimořádných zrychlených odpisů 
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Svaz 
průmyslu 
prosadil 
návrh na 
daňové 
osvobození 
příjmu 
v podobě 
ubytování 
rodin 
zaměstnanců 
z Ukrajiny.

D a n ě

na tento a příští rok. Tento daňový 
podpůrný nástroj mohly díky aktivitě 
Svazu průmyslu firmy používat už 
za roky 2020 a 2021. Podnik si díky 
tomu mohl daňově odepsat maje-
tek v první odpisové skupině (např. 
nástroje a nářadí) již za 12 měsíců 
oproti standardním třem letům a ve 
druhé odpisové skupině (např. auto-
mobily, optické přístroje a zařízení) 
za dva roky místo běžných pěti let. 

Firmy jsou takto motivované 
k investicím, neboť v prvních letech 
odvedou méně peněz na dani z pří-
jmu. Stát ovšem o finance nepřijde. 
Platby daně se jen posunou v čase 
bez trvalého vlivu na státní rozpočet.

POMOc UKRAjIně
Nedávno nabyl účinnosti také návrh 
zákona o daňových opatřeních 
v souvislosti s vypuknutím války na 
Ukrajině. Mezi významné změny 
patří například prodloužení vyššího 
limitu pro odpočet darů ze základu 
daně, a to až do 30 procent základu 
daně do roku 2023. Dále se dočasně 
rozšíří možnosti odpočtu o dary sub-
jektům na Ukrajině včetně rozšíření 
účelu odpočtu o podporu obranného 
úsilí Ukrajiny (dosud se daňová úleva 
vztahovala jen na dary pro humani-
tární účely). Poplatník si také bude 
moci zahrnout mezi daňově uzna-
telné výdaje bezúplatné nepeněžité 
plnění na pomoc Ukrajině, včetně 
odpisů používaného majetku či 
mezd. Od daně bude navíc osvobo-
zen příjem zaměstnance v podobě 
poskytnutého ubytování ze strany 
zaměstnavatele, pokud toto ubytová-
ní sdílejí se zaměstnancem rodinní 
příslušníci s bydlištěm na Ukrajině, 
kteří ze země uprchli v důsledku 
válečného konfliktu.

Návrh daňových opatření připra-
vilo Ministerstvo financí za přispě-

ní Svazu průmyslu, který poskytl 
konkrétní zkušenosti z pomoci firem 
či prosadil návrh na osvobození 
příjmu v podobě ubytování rodiny 
zaměstnance z Ukrajiny. Svaz dále 
jedná o zjednodušení a osvobození 
od DPH u darů poskytnutých uprch-
líkům. 

gLOBáLní MInIMáLní DAň
Několik zásadních daňových změn se 
připravuje také na evropské úrovni. 
Nejvíce přelomový je návrh globální 
minimální daně, který se opírá o loň-
skou globální dohodu o zdanění zis-
ků nadnárodních korporací. V rámci 
prvního pilíře této dohody (dosud 
řešeno pouze na úrovni OECD) by 
se měla přerozdělovat část daně ze 
zisku mezi země, kde firma působí. 
Týkat se to bude společností s glo-
bálním obratem nad 20 miliard eur 
a ziskovostí nad 10 procent tržeb. 
Státy si mezi sebou rozdělí pro účely 
zdanění čtvrtinu zisku překračujícího 
tuto hranici ziskovosti pomocí klíče 
odvozeného z tržeb na jednotlivých 
trzích. Zisk ke zdanění tak bude 
přerozdělován do zemí koncových 
zákazníků, jimž firma prodává své 
zboží a služby a kde má tržby alespoň 
1 milion eur ročně (pro menší juri-
sdikce 250 000 eur ročně). 

Druhý pilíř, který se již připravuje 
na úrovni EU, stanovuje globální 
minimální daňovou sazbu 15 procent 
u firem s obratem nad 750 milio-
nů eur. V případě, že by v některé 
zemi měla dceřiná firma předmětné 
společnosti efektivní sazbu daně pod 
hranicí 15 procent, bude daná firma 
dodaněna „dorovnávací daní“. A to 
buď ze strany místních úřadů, nebo 
ve státě sídla mateřské společnosti. 

Členové expertního týmu pro 
daně Svazu průmyslu a dopravy ČR 
se shodli, že u obou pilířů je třeba 

ještě vyjasnit řadu detailů. Důleži-
tá bude zejména otázka, zda bude 
i nadále možno prostřednictvím daní 
podporovat investice nebo výzkum 
a vývoj. Diskuze okolo této „globál-
ní“ daňové iniciativy Svaz sleduje 
a bude o něm své členy průběžně 
informovat. Pozornost bude rovněž 
třeba věnovat technickému komen-
táři, který k druhému pilíři vydalo 
OECD až po zveřejnění návrhu 
EU, a který bude třeba zahrnout do 
evropské směrnice.

EnERgIE A tABáK
Mezi další legislativní změny patří 
revize směrnice o zdanění energetic-
kých výrobků a elektřiny. Jejím cílem 
je zdanění tzv. energonositelů (např. 
motorová paliva, elektřina) podle 
jejich škodlivosti. Výše minimálních 
sazeb daně by měla odrážet negativní 
dopady na životní prostředí. Výjimky 
a osvobození budou podle Evropské 
komise možné pouze při dobrém 
odůvodnění ze strany členského 
státu. Svaz průmyslu bude prosazovat 
zachování smysluplných výjimek. 

V době českého předsednictví by 
se měla dotvářet rovněž revize směr-
nice o zdanění tabákových výrobků, 
kde Evropská komise avizovala 
zvýšení stávajících sazeb daně a har-
monizaci zdanění alternativních vý-
robků. Stejně jako v případě energe-
tických daní by i zde měly být sazby 
daně nastaveny podle škodlivosti. 

(Milan Klempíř, manažer  

pro ekonomiku, daně a finance SP ČR)
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SVAZ PRůMySLU PROSAZUJE PODPORU PRO FiRMy, KTERé 
TVRDě POSTiHLO ZDRAžOVáNí ENERGiE.

DRAhá EnERgIE BRání 
ROZVOjI ČESKých PODnIKŮ

Ceny energie dusí české firmy. 
Zemní plyn od loňského července 

zdražil na burze na více než trojnáso-
bek. Elektřina je téměř trojnásobně 
dražší. A to ceny obou nosičů energie 
od dubna pomalu klesají.

Zdražování po pandemii ještě 
urychlila válka na Ukrajině, která 
rovněž otevřela do té doby opomíjené 
téma energetické bezpečnosti. Stále ne-
lze vyloučit ani kritický scénář, kdy by 
se dodávky zemního plynu z Ruska, na 
nichž je Česko závislé, mohly zastavit. 

Firmy už na drahou energii, která 
ukusuje z jejich zisků, reagují. „Do-
kazují to investiční plány podniků na 
letošní rok. Do úspor energie chce 
letos investovat 62 procent firem. Pro 
necelou třetinu z nich je to dokonce 
investiční priorita. Firmy očekávají, že 
takové investice jim náklady na ener-
gie do budoucna sníží,“ uvádí data 
z dubnového průzkumu Svazu prů-
myslu Bohuslav Čížek, ředitel Sekce 
hospodářské politiky a hlavní ekonom 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

POMOc FIRMáM
Svaz průmyslu upozorňuje na dopady 
dramatického růstu cen energie na 
firmy už od podzimu 2021. „Prosa-
zovali jsme například vyplacení tzv. 
kompenzací nepřímých nákladů pro 
odvětví ohrožená únikem uhlíku, které 
po určitý čas nebylo úplně jisté. Ministr 
průmyslu nás následně opakovaně 
ujistil, že peníze na kompenzace budou 
zajištěny. Vše nasvědčuje tomu, že 
vláda slib dodrží a kompenzace letos 

vyplatí v požadované výši necelých 
800 milionů korun,“ dodává Čížek.

Kompenzace jsou ovšem opatření 
z dob ještě před válkou a jen narovná-
vají podmínky pro české firmy. Řada 
zemí EU už podobný nástroj dlouho 
používá. Nicméně je třeba reagovat 
i na současnou situaci. Svaz průmyslu 
požaduje, aby vláda úlevy od drahé 
energie připravila také podle dočasné-
ho krizového rámce, který odsouhla-
sila Evropská komise. 

„Bohužel dnes jsme ve stavu, kdy 
se dopady vysokých cen prohloubily 
a týkají se ještě více firem. Potřebuje-
me se posunout od diskusí a příslibů 
k viditelným opatřením. S MPO nyní 
jednáme o konkrétním možném na-
stavení programu kompenzací firmám 
s využitím Dočasného krizového 
rámce. Dlouhodobě také žádáme, aby 
se firmám snížil poplatek na podporu 
POZE v ceně elektřiny,“ vysvětluje 
Čížek.

EnERgEtIcKá BEZPEČnOSt
Do budoucna je třeba posílit energe-
tickou bezpečnost Česka. Svaz inicio-
val vznik pracovní skupiny se zástupci 
MPO, plynárenství a odvětvových 
svazů, která se zabývá otázkami a mír-
něním problémů v případě přerušení 
dodávek plynu z Ruska. 

„Podporujeme diverzifikaci dodá-
vek zemního plynu, společné evrop-
ské nákupy plynu i výstavbu nových 
LNG terminálů. Souhlasíme s českým 
opatřením na naplňování zásobníků 
plynu v Česku,“ uvádí Čížek. V do-

hledné době se přesto Česko závislosti 
na ruském plynu nezbaví.

(Jan Stuchlík)

E n E R G E T I k a

cEna zEmního plynu s DoDáním VE 3. ČTVRTlETí 2022
(plaTFoRma ncG, V kČ/mWh)

cEna ElEkTřIny s DoDáním VE 3. ČTVRTlETí 2022
(pXE, V kČ/mWh)

cEny EnERGIE bRzDí RozVoj FIREm 
(pRůměRná známka na ŠkálE 1 - 5,  

1=nEjméně, 5=nEjVícE) 
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ŠKODA AUTO SE PLNě HLáSí K ODPOVěDNOSTi VůČi žiVOTNíMU PROSTŘEDí A SPOLEČNOSTi. 
PRiNCiPy UDRžiTELNOSTi JSOU OBSAžENy V KORPORáTNí STRATEGii NExT LEVEL – ŠKODA 
STRATEGy 2030, JEJíž SOUČáSTí JE i STRATEGiE UDRžiTELNOSTi, KTERá OBSAHUJE ZáKLADNí 
PiLíŘE ESG (ENViRONMENT, SOCiAL A GOVERNANCE). OBA DOKUMENTy VZNiKLy NA ZáKLADě 
SPOLUPRáCE S KONCERNEM VOLKSwAGEN PRO SPLNěNí CíLů CELé SKUPiNy.

Ambicí strategie společnosti ŠKODA 
AUTO je důsledná minimalizace 

vlivů podnikatelské činnosti na životní 
prostředí a podpora zaměstnanců 
a společnosti. Cíle jsou stanoveny 
s ohledem na závěry Pařížské smlou-
vy, tedy uhlíková neutralita do roku 
2050, a na záměry Evropské unie, 
tedy snížení flotilových emisí nejméně 
o 50 procent do roku 2030. 

UDRžItELnÉ cíLE
interní cíle stanovují využití uhlíkově 
neutrálních zdrojů elektřiny pro výrobu 
a celkovou uhlíkovou neutralitu všech 
našich závodů v České republice a indii 
do roku 2030. Náš závod ve Vrchlabí je 
již od roku 2020 CO2 neutrální. 

V rámci strategie se zaměřujeme na 
lokalizaci výroby co nejblíže továrnám, 
aby byly sníženy emise z logistiky. 
V rámci zavedení principů cirkulár-
ní ekonomiky pravidelně inovujeme 
použité materiály v našich vozech, aby 
bylo zajištěno nižší použití primárních 
materiálů a naopak maximalizace 
obnovitelných, recyklovaných a odpad-
ních materiálů. Díky školení pro naši 
dealerskou a servisní síť zvyšujeme vy-
užití potenciálu OZE a energetického 
managementu při snižování spotřeby 
energie.

KOMPLExní tRAnSFORMAcE
Ve ŠKODA AUTO si plně uvědomu-
jeme, že transformace průmyslu změní 
také nároky na zaměstnance i jejich 
očekávání. Tato myšlenka nás přivedla 

k osobité strategii v sociální oblasti pro 
minimalizaci dopadů tranzice na naše 
zaměstnance a občany žijící v okolí 
našich závodů. 

Poskytujeme pravidelná školení 
pro zvyšování kompetencí, aktivně se 
účastníme na projektech zaměřených 
na technické vzdělávání, bezbariérovou 
mobilitu nebo dopravní bezpečnost 
a usilujeme o destigmatizaci péče 
o duševní zdraví. Transformací nepro-
chází pouze výroba, ale i zaměstnanci. 
Vnímáme proto jako důležité, aby byla 
ŠKODA AUTO inkluzivním podni-
kem pro 21. století, zejména v oblasti 
work-life balance, diverzity a inkluze 
a posílení role žen v managementu. Do 

roku 2030 máme cíl obsadit alespoň 
čtvrtinu manažerských pozic ženami.

PřESnÉ MěřEní
Pro všechny výše zmíněné cíle v ob-
lastech životního prostředí i sociální 
udržitelnosti máme interně nastavené 
KPis (Key performance indicator) pro 
sledování cílů. V oblasti péče o životní 
prostředí jsme integrovali systém DKi 
(decarbonization index), který sleduje 
uhlíkovou náročnost naší výroby. Díky 
měření výkonnosti naší strategie do-
kážeme upravit prostředky k dosažení 
vytyčených cílů a efektivně tak připravit 
podnik na transformaci.

(PR článek)

UDRžItELnOSt VE ŠKODA AUtO

E s G
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SVAZ PRůMySLU V yZý Vá VLáDU, ABy 
S PODNiK ATELi ZAMíŘiLA DO ASiE, 
JižNí AMERiKy NEBO DO JižNí AFRiKy.

PODnIKAtELSKÉ MISE 
VýZnAMně POMáhAjí 
DIVERZIFIKOVAt ČESKý 
ExPORt

Dlouholetá zkušenost SP ČR potvrzuje, 
že podnikatelské mise doprovázející 
nejvyšší ústavní činitele patří mezi 
nejefektivnější nástroje podpory exportu.

České firmy si zaslouží stejnou 
míru podpory při pronikání na 

nové trhy jako jejich zahraniční kon-
kurenti. Tuto myšlenku opakuje Svaz 
průmyslu dlouhodobě všem vládám 
včetně té současné. Ekonomická 
diplomacie a exportní strategie státu 
hrají důležitou roli zejména pro ty 
exportéry, kteří se zaměřují na vývoz 
mimo Evropskou unii. Českým 
exportérům se tradičně daří zejména 
v USA, kam český export loni mezi-
ročně vzrostl o 11 procent, Japonsku 
(růst exportu o 48 %), izraeli (24 %), 
Srbsku (29 %), indii (51 %) a v Egyp-
tě (48 %). 

Dlouholetá zkušenost SP ČR 
potvrzuje, že podnikatelské mise 
doprovázející nejvyšší ústavní činitele 
na jejich zahraničních cestách patří 
mezi nejefektivnější nástroje podpory 
exportu. Větší důraz by proto měl 
být při vybírání destinací zahranič-

chIlE, paRaGuay,  
uRuGuay, bRazílIE
V chile jsou příležitosti pro české exportéry 
v tradičních oborech jako těžební průmysl, 
vodohospodářství, čištění vod a odpadové hos-
podářství, ale také v oblasti nanotechnologií, umělé 
inteligence, IT, letectví a zdravotnictví. 

paraguay a uruguay patří k nejstabilnějším zemím v regi-
onu. K perspektivním oborům pro české firmy patří energe-
tika, infrastruktura, potravinářské a zemědělské technologie 
a obranný průmysl. 

V brazílii jsou pro české firmy klíčové oblasti bezpečnostních 
technologií, obranný průmysl, letectví a příbuzné obory, větrná 
a solární energetika a dopravní sítě zahrnující lodní, vzdušnou 
i pozemní dopravu.

jIhoaFRIcká REpublIka, anGola, Ghana 
jihoafrická republika je největším obchodním partnerem ČR na africkém konti-
nentu. Příležitosti pro české firmy existují v důlním a těžebním průmyslu, zejména 
v oblasti dovozu strojních zařízení a vybavení pro revitalizaci důlních operací. Dále 
v oblasti obranného průmyslu, vodohospodářství a nakládání s odpady. 

angola má zájem o obnovení výroby papíru, o vý-
robu zemědělských strojů a souvisejícího vyba-
vení, dopravních prostředků 
včetně aut, zdravotnického 
vybavení, technologie na 
čištění vody a o budování 
vodních elektráren. 

Ghana je perspektivní zemí 
pro české firmy působící v auto-
mobilovém průmyslu, v energe-
tice, chemickém, zdravotnickém, 
obranném průmyslu a v budování 
dopravní infrastruktury.

ních cest ústavních a státních činitelů 
věnován na dlouhodobé ekonomické 
a obchodní cíle. Zároveň by se mělo 
více využívat financování z progra-
mu MZV PROPED při organizaci 
podnikatelských misí, a to i pro 
podnikatelské mise doprovázející 
ústavní a státní činitele, jejichž úřady 
nejsou součástí mechanizmu financo-

vání tohoto programu, jako Senát či 
Ministerstvo životního prostředí.

ZáVISLOSt nA EVROPě
České firmy potřebují podnikatelské 
mise. Jsou moderním prostředkem 
podpory exportu, jejich konkrétní 
náplň navíc Svaz průmyslu přizpů-
sobuje měnícím se požadavkům, 

DopoRuČEní sVazu pRůmyslu na příŠTí poDnIkaTElské mIsE
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FIlIpíny, Thajsko
Na Filipínách dochází k rozsáhlé modernizaci civilních a vojen-
ských letišť. Rostoucí napětí v regionu bude vyžadovat pokra-
čování modernizačních programů filipínských ozbrojených sil. 
Vláda si také klade za cíl zvýšit objem elektřiny vyrobené z ob-
novitelných zdrojů, zlepšit přístup obyvatelstva k pitné vodě, 
nabízet odpovídající sanitační technologie a celkově vylepšit 
odpadové hospodářství. 

Thajská ekonomika patří k nejsilnějším v regionu. Příležitosti 
pro české firmy v Thajsku existují především v oborech jako 
energetika, automobilový průmysl, zařízení pro ochranu život-
ního prostředí, systémy pro vodní hospodářství, obráběcí stroje 
a potravinářské stroje. Šanci na uplatnění na thajském trhu mají 
také moderní technologie, které tamní výrobci hledají pro zvýšení 
svého exportního potenciálu. Jde především o nanotechnologie 
a biotechnologie - obory, ve kterých české firmy mají jednoznačně 
co nabídnout.

VIETnam, kamboDža, jIžní koREa
Podnikatelská mise do Vietnamu bude zajímavá pro firmy napříč 
sektory, zejména pro podniky z energetiky včetně obnovitelných 
zdrojů, ICT, vodního a odpadového hospodářství, výstavby dopravní 
infrastruktury, budování turistické infrastruktury nebo pro firmy 
z obranného, zdravotnického a farmaceutického průmyslu. 

V kambodži bude zájem o české zdravotnické přístroje a vybavení.

V korejské republice se otevírají příležitosti pro dodavatele do 
automobilového průmyslu, v energetice, ICT a zdravotnickém a far-
maceutickém průmyslu.

uzbEkIsTán, TáDžIkIsTán
V uzbekistánu jsou příležitosti pro české exportéry zejména v dopravním průmyslu 
a infrastruktuře, dále v energetice a v důlním, těžebním a ropném průmyslu. 

V Tádžikistánu zajímavé příležitosti pro české firmy slibují probíhající reformy, moder-
nizace a restrukturalizace průmyslu a zemědělství. Prioritní obory pro české firmy jsou 
zdravotnictví, obranný průmysl a energetika.

navštívenému teritoriu a složení 
konkrétní delegace. 

Přes 90 procent českého exportu 
míří do evropských států. Proto jaké-
koliv ekonomické zakolísání v regio-
nu může mít pro české hospodářství 
vážné následky, jako se například 
projevilo během světové finanční 
krize nebo současné války na Ukra-

jině. Podpora diverzifikace exportu 
umožní vstup českých firem, a tedy 
i většího objemu exportu na nové 
trhy, jako jsou irák, írán, případně 
Kuba. Posílení exportu do států na 
jižní polokouli navíc přispěje k lepší 
celoroční vyváženosti produkce a od-
bytu zboží a služeb pro české firmy.

Prioritních zemí, ve kterých by 

se české firmy mohly s podporou 
podnikatelské mise dobře prosadit, 
je mnoho. Svaz průmyslu vytipoval 
několik destinací, kam by se předsta-
vitelé českého státu měli s podnikate-
li vydat. Jsou mezi nimi jihovýchodní 
Asie, Jižní Amerika, Jižní Afrika či 
střední Asie.
(Lukáš Martin, ředitel Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

DopoRuČEní sVazu pRůmyslu na příŠTí poDnIkaTElské mIsE
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AKt O DIgItáLních SLUžBách jDE DO FInáLE

EVROPA MUSí ZŮStAt jEDnOtná, ShODLI SE ZáStUPcI ČESKých, 
POLSKých A něMEcKých ZAMěStnAVAtELŮ

Po téměř roce a půl se státy Evrop-
ské unie na konci letošního dubna 
dohodly na kompromisní pozici 
k novému nařízení o digitálních 
službách (DSA). O něm se mluví 
jako o největší regulaci internetu 
v Evropě za posledních dvacet let. 
DSA je také pravděpodobně nej-
důležitější legislativou na vnitřním 
trhu od směrnice o službách z roku 
2006. Nová pravidla pocítí každý, 
kdo podniká v evropském online 
světě, DSA se dotkne i uživatelů 
sociálních sítí nebo online tržišť. 

Na setkání se zástupci polské 
konfederace Lewiatan a němec-
kého průmyslového svazu BDi ve 
Varšavě představitelé Svazu průmy-
slu diskutovali o válce na Ukrajině, 
energetice a klimatu i prioritách pro 

předsednictví v Radě EU. Všichni 
účastníci se shodli na spolupráci 
a jednotě evropského byznysu, nut-
nosti společně a aktivně vystupovat 
proti nadměrné legislativní zátěži 
a přehodnotit regulaci včetně balíku 

Fit for 55 v souvislosti s dopady 
války na Ukrajině a související krizí. 
Zástupci byznysu také podpořili 
status Ukrajiny jako kandidátské 
země EU. 

Velké platformy budou na DSA muset 
zareagovat velmi rychle. Některé nové 
povinnosti pro ně mohou platit už začátkem 
příštího roku.

Nařízení je primárně zaměřeno 
na boj proti nelegálnímu obsa-
hu – procesně řeší jeho rychlejší 
a efektivnější odstraňování, ale také 
proti padělanému zboží. Ochrana 
spotřebitelů nakupujících online 
by měla být stejná jako při nákupu 
v „tradičních“ prodejnách. To, co 
je nezákonné v kamenných obcho-
dech, by mělo být považované za 
nezákonné i v online prostředí a on-
line obchodní platformy by měly 
zintenzivnit své úsilí v boji proti 
obchodníkům prodávajícím falešné 
nebo nebezpečné výrobky.

Nařízení DSA je postaveno na 
principu zachování země původu, 
na kterém je založen celý vnitřní 
trh Evropské unie. Tuto skutečnost 
ocení všichni čeští podnikatelé 
v internetových službách, kterých 
je v České republice zaregistrováno 
téměř nejvíce v Evropě. Tento dů-
ležitý princip zajišťuje, že na firmu 
usazenou například v Česku se vzta-
hují české zákony, i pokud poskytuje 

službu v jiném členském státě. 
Velké platformy budou na DSA 

muset zareagovat velmi rychle. 
Některé nové povinnosti pro ně 
mohou platit už začátkem příštího 
roku. Podle DSA hrozí provozovate-
lům platforem za porušení pravidel 
pokuta až šest procent z jejich celo-
světového obratu. Evropská komise 
i členské státy tak dostávají do rukou 
řadu nových možností, jak harmoni-
zovat pravidla ve světě internetu.
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REFORMY 
MUSí POSíLIt 
EKOnOMIcKOU 
ODOLnOSt EVROPY

BYZnYS V KOnFEREncI O BUDOUcnOStI 
EVROPY ZDŮRAZnIL POSILOVání 
KOnKUREncESchOPnOStI

BYZnYSOVÉ ORgAnIZAcE PODPOřILY PRIORItY 
SP ČR PRO ČESKÉ PřEDSEDnIctVí V EU

Válka na Ukrajině má globální dů-
sledky. Její dopad na Evropu bude 
ovšem větší než na vzdálenější světové 
regiony. Jen díky silné a konkurence-
schopné ekonomice bude EU moci 
tuto krizi překonat. To je i výzva pro 
Evropskou komisi a vlády členských 
států, aby podnikly a podpořily klíčové 
reformy, které posílí ekonomickou 
odolnost a konkurenceschopnost ev-
ropských firem. S těmito závěry přišel 
reformní barometr BusinessEurope 
pro rok 2022, připravený ve spolupráci 
se Svazem průmyslu a dalšími členy 
BusinessEurope, který hodnotí eko-
nomiku EU po dvou letech pandemie. 
Reformní návrhy připravili zástupci 
evropského byznysu ještě před začát-
kem války. 

Evropské země musí zvýšit výdaje 
na výzkum a vývoj a podporovat sou-
kromé investice do výzkumu a vývoje. 
Díky digitalizaci veřejné správy státy 
zajistí efektivnější komunikaci mezi úřa-
dy a firmami. Klíčové je, aby Komise 
a národní vlády reformovaly trh práce 
a vzdělávací systém. Cílem je zavřít 
mezeru v kvalifikační struktuře pracov-
níků, které firmy potřebují, a těch, kteří 
jsou na trhu práce k dispozici. Veřejné 
výdaje by měly směřovat do investic, 
které dokážou zvednout potenciál pro 
budoucí ekonomický růst. 

Svaz průmyslu na základě dostup-
ných dat a průzkumů odhaduje, že 
česká ekonomika letos reálně poroste 
tempem o 1 až 1,3 procenta. V roce 
2023 by se tempo růstu mělo zvednout 
na 3,5 procenta.

Po roce intenzivních debat na téma 
výzev a priorit Evropy, do kterých 
se zapojily tisíce evropských obča-
nů, oficiálně skončila Konference 
o budoucnosti Evropy. Diskuze 
vyústila ve 49 politických návrhů, 
které budou prezentovány předse-
dům Evropského parlamentu, Rady 
EU a Evropské komise. Evropská 
podnikatelská komunita sdružená 
v BusinessEurope je přesvědčena, že 
budoucnost je závislá především na 

V rámci předsednického tria Fran-
cie – ČR – Švédsko Svaz průmyslu 
jednal se zaměstnavatelskými svazy 
a zástupci byznysu ze Švédska (SN) 
a Francie (AFEP, France industrie, 
MEDEF). Tématem diskuse byly 
mimo jiné priority pro české před-
sednictví v Radě EU a úzká spolu-

Evropská 
podnikatel-
ská komu-
nita je pře-
svědčena, že 
budoucnost 
je závislá 
především 
na schop-
nosti udržet 
si hospodář-
skou sílu, 
jednotný trh 
a konkuren-
ceschopnost.

(Jana Hartman Radová, vedoucí kanceláře v Bruselu, stálá delegátka u BusinessEurope, 

Mikuláš Nozar, zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

schopnosti udržet si hospodářskou 
sílu, jednotný trh a konkurence-
schopnost. Svaz průmyslu a evrop-
ská konfederace BusinessEurope 
společně akcentovaly témata spojená 
se zaměstnaností, konkrétní kroky 
týkající se konkurenceschopnosti, 
včetně podpory mezinárodního 
obchodního systému založeného na 
sdílených pravidlech. Tato témata 
jsou zásadní pro budoucí fungování 
a prosperitu Evropy.

práce v rámci předsednického tria, 
které Svaz průmyslu od července 
povede. Švédové štafetu převezmou 
v lednu příštího roku. 
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ABEcEDA ÚSPěchŮ

D
ODáVKY PLYnU V cEntRU 
POZORnOStI 
Stabilita dodávek zemního 
plynu a jejich regulace ve 

vztahu k průmyslovým odběratelům 
se díky aktivitě Svazu průmyslu staly 
tématem pravidelných jednání MPO, 
zástupců plynárenského sektoru 
a odvětvových a oborových svazů. 
Svaz se také účastní procesu novely 
vyhlášky č. 344/2012 Sb. o stavu 
nouze v plynárenství.

E
LEKtRODODáVKY 
PŮjDE říDIt S BěžnýM 
řIDIČáKEM
Užitkové vozy na elektropo-

hon bude možné řídit s řidičským 
průkazem skupiny B, přestože jejich 
hmotnost přesahuje 3,5 tuny. Mi-
nisterstvo dopravy potvrdilo, že na 
základě požadavku Svazu průmyslu 
zavede výjimku pro řidiče dodávek 
s alternativním pohonem, aby mohli 
s řidičským průkazem sk. B řídit 
tyto vozy až do hmotnosti 4,25 tuny. 
Změnu má přinést novela silničního 
zákona.

j
áDRO A PLYn jSOU 
UDRžItELnÉ ZDROjE 
EnERgIE
Jadernou energie a zemní 

plyn se podařilo prosadit na seznam 
udržitelných technologií do tzv. taxo-
nomie. Svaz průmyslu se do přípravy 
delegovaného aktu zapojil připomín-
kami, které v Bruselu uplatnil pro-
střednictvím ministerstva průmyslu 
a obchodu a evropské konfederace 
BusinessEurope. 

M
InIStR IVAn BARtOŠ 
Má nOVÉhO PORADcE
Ondřej Ferdus, ředitel 
Útvaru digitální ekonomi-

ky a technologií SP ČR, byl jmeno-
ván členem poradního týmu místo-
předsedy vlády pro digitalizaci ivana 
Bartoše.

n
IžŠí BYROKRAcIE 
U VýROBKŮ 
S UKOnČEnOU 
žIVOtnOStí

Menší objem každoročních auditů 
u nakládání s výrobky s ukončenou 
životností se podařilo prosadit Svazu 
průmyslu v připomínkovém řízení 

k návrhu dotyčné vyhlášky. Minister-
stvo životního prostředí akceptovalo 
většinu připomínek SP ČR. 

R
EFEREnČní cEnA 
DOBíjEcí ELEKtřInY SE 
ZVýŠí
Referenční cena elektři-

ny pro náhrady zaměstnancům za 
dobíjení elektromobilů byla zvý-
šena ze 4,10 koruny na 6 korun za 
kilowatthodinu. Bude tak odrážet 
reálnější nárůst cen elektřiny. Svaz 
průmyslu v minulosti prosadil zave-
dení této referenční ceny k usnadnění 
rozvoje elektromobility.

S
LUžEBní ELEKtROAUtA 
BUDOU AtRAKtIVnějŠí
Po dlouhodobém tlaku Sva-
zu průmyslu vláda svolila ke 

snížení odvodu za používání služeb-
ních vozů s nízkoemisním pohonem 
využívaného pro soukromé účely 
z 1 na 0,5 procenta pořizovací ceny. 
Tím by se měla zvýšit jejich atraktivi-
ta pro firemní flotily.

t
REnD SE OPět ROZjEL
Firmy budou moci získat 
po dvou letech opět dotace 
z programu MPO TREND 

na podporu firemního výzkumu 
a vývoje. Technologická agentura 
ČR vyhlásila 6. a 7. veřejnou soutěž 
v podprogramu „Technologičtí lídři“. 
Svaz se dlouhodobě zasazoval o co 
nejrychlejší vyhlášení soutěže s ade-
kvátní alokací.



DRAhá EnERgIE ŠKODí FIRMáM
Svaz průmyslu už od podzimu 2021 
upozorňuje vládu na dopady drama-
tického růstu cen energie na firmy. 
Navrhuje například úpravu poplat-
ku za POZE či maximální využití 
Dočasného krizového rámce EK 
na pomoc firmám, kterých se dotkl 
výrazně růst cen energie. 

VLáDA chcE UMOžnIt VEDEní 
ÚČEtnIctVí V EUREch
Vláda se v programovém prohlášení 
zavázala umožnit firmám vedení 
účetní a daňové evidence v eurech 
a dalších vybraných cizích měnách, 
a to od roku 2024. Svaz průmyslu 
tento krok požaduje dlouhodobě, 
neboť odstraní zbytečnou admini-
strativu u mezinárodně působících 
společností.

VýZVY nPO PRO PODnIKAtELE
MPO zveřejnilo výzvu Úspory vody 
v průmyslu z Národního plánu 
obnovy. Svaz průmyslu se podílel na 
nastavení jejích parametrů. Prosadil 
mimo jiné, aby byla výzva určená 
pro všechny velikosti podniků. Do-
šlo také k vyhlášení výzvy Moder-
nizace distribuce tepla v systémech 
dálkového vytápění. 

Výzva Úspory vody v průmyslu

DOPADY VáLKY nA UKRAjIně 
řEŠí MPO
Svaz průmyslu prosadil vytvoření 
pracovní skupiny na MPO, která 
bude řešit klíčová témata pro stabili-
zaci ekonomiky. Jedním z nich jsou 
dopady války na Ukrajině a sank-

cí vůči Rusku. Skupina se bude 
věnovat i možnostem na zapojení 
českých firem v poválečné obnově 
a dlouhodobém ekonomickém roz-
voji Ukrajiny.

OP tAK VYhLáSí PRVní VýZVY
K vyhlášení prvních výzev z ope-
račního programu OP TAK by 
podle informací MPO mělo dojít 
v červenci 2022. První výzvy budou 
zaměřeny na podporu výzkumných 
aktivit (Aplikace, inovace) a energe-
tiky (Úspory energie, Smart Grids, 
OZE). Svaz bude opět součástí 
Monitorovacího výboru a dalších 
skupin jako v jiných programech.

DAňOVÉ ODPOČtY nA VýZKUM 
A VýVOj POD LUPOU
Na žádost Svazu průmyslu se Rada 
pro výzkum, vývoj a inovace, kterou 
vede ministryně Helena Langšádlo-
vá, znovu zaměří na vyhodnocení 
dosavadního fungování daňových 
odpočtů na výzkum a vývoj. Svaz 
vidí v tomto nástroji na podporu 
firemního výzkumu a vývoje velký 
nevyužitý potenciál. 

SVAZ VYtIPOVAL ABSURDní 
POVInnOStI FIREM
Svaz průmyslu bude spolupracovat 
s ministrem pro legislativu v oblasti 
snižování administrativní zátěže 
podnikatelů. Svaz už zaslal mini-
strovi některé z nejabsurdnějších 
povinností zaměstnavatelů, např. 
prohlášení poplatníka k dani z pří-
jmu, poplatky za televize ve výrobě, 
rozvrh čerpání dovolené, hlášení 
ukončení pracovní neschopnosti, 
pracovnělékařské prohlídky, vyka-
zování spotřeby elektřiny u dobíje-

cích stanic, DPH u darů, potvrzení 
příjmů pro banky či hlášení o odpa-
dech.

ZáKOn O OchRAně 
OZnAMOVAtELŮ jE StáLE 
nEPřIjAtELný
Nový návrh zákona o ochraně ozna-
movatelů stále není pro podnikatele 
akceptovatelný. Svaz v rámci pro-
jednávání v mezirezortním připo-
mínkovém řízení bojuje za úpravu, 
která sníží administrativní a finanč-
ní zátěž pro podnikatele a zabrání 
šikanózním oznámením. 
 
SVAZ POMáhá S VýKLADOVýMI 
StAnOVISKY
Svaz průmyslu se podílel na přípravě 
výkladových stanovisek k problema-
tice růstu cen materiálů a k dopadu 
mezinárodních sankcí proti Rusku 
a Bělorusku do oblasti veřejných 
zakázek, které zpracovala expertní 
skupina MMR pro zákon o zadávání 
veřejných zakázek.

REFORMA 
PRAcOVněLÉKAřSKých SLUžEB 
jE nUtná
Svaz průmyslu dlouhodobě usiluje 
o změnu úpravy pracovnělékařských 
služeb. Ve spolupráci s MPO, HK 
ČR a SOCR byl připraven návrh 
reformy pracovnělékařských služeb 
a zaslán ministerstvu zdravotnictví. 
Primárně jde o zrušení preventiv-
ních prohlídek u zaměstnanců v ka-
tegorii první, prodloužení lhůt či 
umožnění prohlídek řidičů referentů 
u praktických lékařů.
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D ě l á m E  p R o  V á s 

DěLáME PRO VáS

https://www.spcr.cz/aktivity/z-hospodarske-politiky/15321-vyhlasena-vyzva-uspory-vody-v-prumyslu-v-ramci-narodniho-planu-obnovy
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jE třEBA Mít PřIPRAVEný FUnKČní KURZARBEIt

Válka na Ukrajině zasáhla řadu 
průmyslových odvětví, které v re-

gionu obchodovaly, podnikaly nebo 
odebíraly suroviny. S narůstající dél-
kou konfliktu přibývá firem, na které 
konflikt dopadá také nepřímo kvůli 
provázanosti dodavatelských řetěz-
ců. Válka zasáhla také firmy, které 
s Ruskem, Běloruskem nebo Ukraji-
nou vůbec neobchodují, ale podnikají 
nebo vyrábějí tam jejich obchodní 
partneři. Nejen takovým podnikům 
by proto mohl pomoci kurzarbeit, 
který Svaz průmyslu a dopravy ČR 
dlouhodobě prosazuje.

„Aktuální návrh Nařízení vlády 
ke spuštění kurzarbeitu by měl být co 
nejrychleji zpracován a po projed-
nání na tripartitě předložen vládě 
ke schválení a následně k notifikaci 
Evropské komisi. Podporujeme co 
nejrychlejší spuštění programu, tak 
aby nejvíce postiženým odvětvím 
a firmám pomohl vyrovnat se s do-
pady války. Úspěch bude záležet na 
maximálním propojení a spolupráci 
mezi třemi rezorty – a to minis-
terstvem práce a sociálních věcí, 
ministerstvem průmyslu a obchodu 
a také ministerstvem financí. Tato 

mezirezortní spolupráce bude klíčová 
a za zaměstnavatele jsme připraveni ji 
plně podpořit. Zároveň jsme vyzvali 
vládu, aby připravila návrh rozšíření 
o problémy související s vysokými 
cenami energie a dalšími důsled-
ky zejména nedostupných surovin 
a vstupů. Takový návrh by měl být 
připraven pro případ, že se situace 
na trhu bude dál zhoršovat,“ připo-
mněl Jan Rafaj, viceprezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.
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S PODPOROU InVEStIc BY MOhLY POMOct 
MIMOřáDně ZRYchLEnÉ ODPISY
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Evropští občané a podnikatelé vidí 
svou budoucnost jako zelenou, 

klimaticky neutrální a sociálně 
spravedlivou. Podle klimatického 
balíčku „Fit for 55“ musí země EU 
během nadcházejících osmi let snížit 
současné emise CO2 o dalších více 
než 30 procent. Cílem je snížit emise 
skleníkových plynů v EU do roku 
2030 o 55 procent ve srovnání s ro-
kem 1990. Česká republika si ale při 
naplňování tzv. Zelené dohody musí 
stanovit reálné a dosažitelné cíle, kte-
ré nepoškodí konkurenceschopnost 

českého průmyslu, připomněl Svaz 
průmyslu a dopravy ČR na jednání 
tripartity.

„Plně si uvědomujeme, že závazek 
Evropské unie být klimaticky ne-
utrální v roce 2050 vyžaduje i ambi-
cióznější přístup ze strany ČR. Je to 
trend, který je daný a musíme na něj 
reagovat. Česká republika zároveň ale 
musí hájit realistické cíle, kterými při-
spěje k evropskému cíli 55 procent. 
Je nutné být nyní maximálně aktivní 
jak při jednáních na evropské úrovni, 
tak i v rámci českého předsednictví 

v druhé polovině tohoto roku. Cíle 
Zelené dohody musí být dosaženy 
nákladově efektivním způsobem 
a nesmí vést k potopení naší konku-
renceschopnosti a ekonomické úrov-
ně. Jak často připomínáme – Green 
Deal musí být real deal,“ upozorňuje 
Jaroslav Hanák, prezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

cíLE ZELEnÉ DOhODY MUSí Být REALIStIcKÉ 

Mimořádné zrychlené odpisy ne-
jsou v české ekonomice novin-

kou. Česko tento nástroj již použilo 
jako pomoc podnikatelům v letech 
2009 a 2010. V koronavirové krizi 
rychlejší odepisování příznivě při-
spělo k řešení aktuálních problémů 
a restartu ekonomiky. Podobně by 
mimořádně zrychlené odpisy mohly 
pomoct i v nynější situaci způsobené 
válkou na Ukrajině. Svaz průmy-
slu je vnímá jako jeden z nástrojů 
podporujících investice, proto jejich 
schválení prosazoval i na tripartitě 
a členy vlády k jejich odsouhlasení 
přesvědčil. „S naším doporučením 

na prodloužení možnosti uplatnění 
zrychlených odpisů i za rok 2022 
zástupci minulé i současné vlády 
souhlasili. Jedná se o proinvestič-
ní nástroj, který ve střednědobém 
horizontu nebude mít negativní 
dopad na státní rozpočet. Naopak 
pomůže podpořit investice v situaci, 
kdy naší ekonomice výrazně chybí. 
Věříme, že zrychlené odpisy bude 
možné uplatnit i za tento a příští 
rok. Ministerstvo financí konkrétní 
návrh zákona podle našeho poža-
davku už připravilo,” vysvětluje Jan 
Rafaj, viceprezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Význam rychlejšího odepisování 
majetku uznává také ministerstvo 
financí. Tímto nástrojem chtělo co 
nejvíce podpořit investiční aktivitu 
českých firem v letech 2020 a 2021. 
Svaz průmyslu opakovaně upozor-
ňoval, že takto investované peníze se 
státu vrátí. Až firmy rychleji odepí-
šou nyní pořízený majetek, odvedou 
vyšší daně, takže dopad na rozpočet 
bude neutrální.
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Máte už za sebou půl roku jed-
nání tripartity s novou vládou. 

Jak je zatím hodnotíte? 
Jsem velice rád, že předseda vlá-
dy a jednotliví ministři pochopili 
význam sociálního dialogu a spustili 
tripartitu. Je to důležité i vzhledem 
k válečné situaci na Ukrajině. Musím 
říct, že jednání tripartity zatím 
fungují přesně podle jednacího 
řádu. Předseda vlády ví, jaké kdo 
má na tripartitě právo a jak dlouho 
může mluvit, takže zatím to funguje 
opravdu velmi dobře.

Na konci minulého roku jste říkal, 
že do jednání tripartity se musí 
vrátit řád. Podařilo se ho tedy 
znovu nastolit?
Na celostátní úrovni se neřád poda-
řilo změnit v řád a tripartita fungu-
je, jak má. Nejsem si ovšem úplně 
jistý, jestli stejně dobře funguje 
tripartita v krajích. Sám se účastním 
zasedání tripartity v Olomouckém 
kraji a tam funguje skvěle. Ale v ně-
kterých regionech bude potřeba její 
jednání určitě pozvednout. 

Tripartita od začátku roku řešila 
zejména energetickou krizi a do-
pady války na Ukrajině na českou 
ekonomiku a společnost. Může jed-
nání sociálních partnerů k řešení 
těchto problémů přispět?
Nejen v těchto otázkách by nám 
mohla pomoci porada ekonomic-
kých ministrů. O její zřízení jsem na 
tripartitě opakovaně požádal vládu. 
Na její jednání bychom vždycky 
měli nastolit témata, která následně 
rozebereme. Rozsáhlejší podklady 
by pak měla řešit samotná tripartita.

Jak těžká práce tripartitu v příštích 
měsících čeká?
Nesmírně těžká. Čeká nás před-
sednictví v Radě Evropské unie. 
Při něm budeme, doufám, všichni 
tahat za jeden provaz a hájit zá-
jmy a postoje nás všech. Od vlády, 
přes odbory až po zaměstnavatele. 
Zároveň samotný dialog mezi námi, 
vládou a odbory musí být v těchto 
těžkých chvílích pravidelný a čas-
tější. Z hlediska prestiže naší země 
bude předsednictví v Radě EU zcela 
zásadní událost.

Velkým problémem je i inflace. Jak 
moc může v následujících měsících 
ohrožovat českou ekonomiku?

Řešení inflace bude velká výzva. 
Pokud bychom se dostali do stagfla-
ce, bude to průšvih. Protože jestli 
neporoste ekonomika a inflace bude 
kolísat kolem 15 procent, mohlo by 
to znamenat i určitou sociální ne-
spokojenost nebo sociální problémy. 
A to je to nejhorší, co by nás v době 
válečného konfliktu a předsednictví 
v Radě EU mohlo potkat. Vláda 
bude muset bedlivě sledovat vývoj 
i v jednotlivých odvětvích české 
ekonomiky. Jestli hospodářský růst 
spadne k nule nebo se dokonce 
dostane pod ní, tak to bude špatně 
a budu vládě vyčítat, že některé věci 
mohla udělat rychleji a důkladněji.

Na dubnové tripartitě se i s ohle-
dem na rostoucí inflaci hodně pro-
bíralo slovní spojení sociální smír. 
Jak ho v současné situaci udržet 
i nadále?
Bude to hodně složité. Čeká nás 
všechny náročné období. Už před 
válkou na Ukrajině rostla inflace, 
ceny energií a surovin, samotný kon-
flikt situaci ještě zhoršil. Speciálně 
v České republice se k tomu všemu 
přidávají různé dezinformace, které 
náladu ve společnosti ještě vyostřují. 
Udržení smíru mezi zaměstnanci, 
zaměstnavateli a vládou je přitom 

jAROSLAV hAnáK: PřI PřEDSEDnIctVí V RADě EU 
MUSí SOcIáLní PARtnEřI táhnOUt ZA jEDEn PROVAZ
NA ZAČáTKU ČERVENCE PŘEBíR á ČESK á REPUBLiK A ŠTAFETU OD FR ANCiE 
A NA PůL ROKU POVEDE R ADU EVROPSKé UNiE. „V PŘíŠTíCH MěSíCíCH 
MUSí VLáDA, ODBORy i ZAMěSTNAVATELé TáHNOUT ZA JEDEN PROVAZ. 
Z HLEDiSK A PRESTižE NAŠí ZEMě BUDE PŘEDSEDNiCTVí ZáSADNí UDáLOST,“ 
ŘíK á JarOSlav Hanák ,  PREZiDENT SVAZU PRůMySLU A DOPR AV y ČR. 
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pro fungování demokratické společ-
nosti klíčové.

Můžou sociální partneři přispět 
k tomu, aby vliv dezinformací 
na českou společnost byl co 
nejmenší?
Určitě by tomu pomohla větší in-
formovanost. Vláda by měla častěji 
informovat veřejnost o tom, jaké 
kroky a opatření vzhledem k aktu-
ální situaci chystá. Vím, že kabinet 

Petra Fialy oproti předchozí vládě 
zvolil jinou strategii a nechce moc 
zveřejňovat dopředu něco, na čem 
se ještě neshodl. Jenže to na druhou 
stranu dává prostor různým speku-
lacím nebo dokonce dezinforma-
cím. i z našich průzkumů víme, že 
firmy si dopadů dezinformací na své 
zaměstnance začínají všímat. Jako 
sociální partneři bychom tedy měli 
být otevřenější a s veřejností více 
a otevřeněji komunikovat. Část spo-

lečnosti by to určitě mohlo uklidnit. 
Koneckonců, ve Svazu průmyslu od 
začátku války na Ukrajině firmám 
pravidelně přinášíme přehled všech 
dopadů a opatření, o kterých s vlá-
dou a úřady jednáme. A od firem 
víme, že takovou službu oceňují.

(Václav Rokyta)
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DíKY PRácI EVROPSKých SOcIáLních PARtnERŮ SE PODAřILO 
USnADnIt UKRAjInSKýM VáLEČnýM UPRchLíKŮM ZAPOjEní DO 
EVROPSKÉhO tRhU PRácE

Uprchlická krize není pro evrop-
ský byznys a evropské sociální 

partnery nové téma. Rámec inte-
graci uprchlíků poskytuje Evropské 
partnerství pro integraci uprchlí-
ků na trh práce z roku 2017. Toto 
partnerství je společnou iniciativou 
Evropské komise a evropských 
hospodářských a sociálních partne-

rů (BusinessEurope, SGiEurope, 
SMEUnited, ETUC, EUROCHAM-
BRES). Bylo zřízeno po přílivu 
syrských uprchlíků do některých 
členských států.

Cílem partnerství je v případě 
potřeby podporovat spolupráci na 
vnitrostátní úrovni mezi veřejnými 
orgány, hospodářskými a sociálními 

partnery, poskytovateli vzdělávání 
a odborné přípravy a organizacemi 
občanské společnosti s cílem podpo-
řit integraci uprchlíků na trh práce. 
Týká se také podpory a sdílení 
zkušeností a příkladů aktivit, které 
takovou integraci podporují. Hlavní 
role zaměstnavatelů se týká integra-
ce uprchlíků na trh práce. 
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nOVá VLnA UPRchLíKŮ
V kontextu současného přílivu 
ukrajinských uprchlíků toto partner-
ství poskytuje dobrou platformu pro 
výměnu informací a postupů z ná-
rodní sektorové a regionální úrovně. 
Pracovní skupina BusinessEurope 
pro migraci a mobilitu připravila spo-
lečný dokument o snahách zaměstna-
vatelů podporovat prvotní přijímání 
uprchlíků a následných krocích 
k jejich integraci na trhu práce. 

Vývoj na národní úrovni je 
překotný, a proto bude dokument 
čtvrtletně aktualizován. Do inicia-
tivy je zapojena i řada odvětvových 
zaměstnavatelských organizací 
EU, které jsou aktivní v souvislosti 
s ukrajinskou uprchlickou krizí. Cí-
lem je nastavit dobré informační toky 
a společně podporovat pozitivní roli, 
kterou zaměstnavatelé hrají v celé 
Evropě. 

IntEgRAcE nA tRhU PRácE
Odblokování směrnice EU o dočasné 
ochraně umožnilo přijmout uprch-
líky a vytvořit jim důstojné životní 
podmínky. integrace na trh práce je 
druhým krokem. Podnikatelská sféra 
si to velmi dobře uvědomuje a podni-
ká kroky k usnadnění účasti v za-
městnání, přiřazování pracovních 
míst a podpoře odborné přípravy. 
Vzhledem k tomu, že převážnou vět-
šinu uprchlíků tvoří ženy a děti, jsou 
jako klíčové prvky při usnadňování 
účasti na trhu práce zdůrazňovány 
také poskytování péče o děti a školní 
docházka. 

Počty uprchlíků z Ukrajiny v jed-
notlivých členských státech se liší. 
Je to od řádově tisíců v Bulharsku či 
Řecku až po dva miliony v Polsku. 
Také způsoby, jakým se zaměstna-
vatelské svazy a podniky vyrovná-

vají s uprchlickou krizí způsobenou 
vojenskou agresí Ruska proti Ukra-
jině, se liší. Je to dáno podmínkami 
v jednotlivých členských státech, ná-
rodními politikami a praxí. Jedno je 
však společné, spolupráce a partner-
ství s vládami a zapojení sociálních 
partnerů do přípravy krátkodobých 
i střednědobých opatření na zvlád-
nutí krize a vytvoření podmínek pro 
integraci ukrajinských uprchlíků. 

SROVnání KVALIFIKAcí
Vzhledem k akutnímu nedostatku 
pracovní síly s potřebnými kvali-
fikacemi pracuje BusinessEurope 
intenzivně na porovnání ukrajinské-
ho a evropského rámce kvalifikací 
(EQF). Toto srovnání by mělo vést 
k lepšímu pochopení, jak ukrajinské 
kvalifikace odpovídají kvalifikacím 
definovaným v EQF. Usnadní vy-

hledávání pracovních míst a mělo by 
přispět k lepšímu a snazšímu procesu 
integrace Ukrajinců na unijní trh 
práce.

Tato iniciativa je součástí širšího 
přístupu, který je nastíněn v doporu-
čení o EQF. Podle něj mají Evropská 
komise a členské státy prozkoumat 
možnosti rozvoje a uplatňování krité-
rií a postupů, které umožní srovnání 
národních a regionálních rámců 
kvalifikací třetích zemí s EQF. 

(Vladimíra Drbalová, poradkyně 

generální ředitelky SP ČR)

Rubrika Okénko sociálního dialogu je financována  

na základě § 320a písm. a) Zákoníku práce.

příkl a Dy DobRé pR a X E  
přI  In T EGR acI ukR a jInsk ých upRchlíků

  V Rakousku byla vytvořena z inici-
ativy byznysu platforma „Unsere 
Industrie hilft“ (Náš průmysl 
pomáhá) pro spolupráci mezi 
podniky a vládou v zájmu přijetí 
rychlých opatření.
  Belgický svaz vsadil na úzkou spo-

lupráci s regionálními úřady práce 
a agenturami v zájmu rychlého 
umístění uprchlíků podle potřeb 
podniků.
  Dánská platforma „Partnership 

for Ukrainians in Job“ měla za cíl 
příznivé přijetí, rychlé vyhodno-
cení kvalifikací a vytvoření „Job 
bank“ na pomoc podnikům a pro-
pojení nabídky s poptávkou.

  Ve Finsku podniky preferovaly 
získávat uprchlíky přes Agentury 
práce, které tyto služby firmám 
poskytovaly. 
  V Německu byla obnovena společ-

ná on-line platforma německých 
podnikatelských a zaměstnavatel-
ských svazů (BDI, BDA) a agentur 
práce „Erfolgreiche Integrierung“, 
která vznikla v roce 2015 za minulé 
migrační krize.
  Dobrým příkladem společné inicia-

tivy švédských sociálních partnerů 
je obnovení schématu „Entry Agre-
ement Jobs“, který byl uzavřen 
v roce 2015 v minulé migrační vlně.

(Zdroj: BusinessEurope)



RADEK ŠPIcAR DISKUtOVAL 
S FIRMAMI O gREEn DEALU 
Teze některých euroskeptiků, že 
vystoupením z Evropské unie 
se Česko vyváže z klimatických cílů 
tzv. Green Dealu, je mylná. i na to 
upozornil viceprezident Svazu prů-
myslu Radek Špicar firmy a part-
nery ve Zlínském kraji na on-line 
setkání věnovaném klimatické po-
litice. České firmy by se evropský-
mi cíli musely řídit, pokud by chtěly 
vyvážet na trh EU. Navíc podobné 
závazky si stanovují také USA nebo 
Velká Británie. Trend omezování 
skleníkových emisí není tažen jen 
regulací, ale především finančními 
trhy. Získání financování za rozum-
nou cenu bude stále více podmí-
něno sledováním klimatické stopy. 
Již nyní se ve Velké Británii chys-
tá opatření, které umožní vstup do 
veřejných zakázek nad 5 milionů li-
ber jen těm uchazečům, kteří mají 
vypočítanou uhlíkovou stopu, a to 
včetně subdodavatelů zakázky, uve-
dl Špicar. Green Deal jako takový 
je fakt. Bojovat se dá jen o detaily 
při schvalování jednotlivých evrop-
ských směrnic. Příkladem může být 

taxonomie, kde se povedlo i díky 
tlaku zaměstnavatelů prosadit jádro 
a plyn mezi čisté zdroje. Firmy se 
na setkání zajímaly o audity uhlíko-
vé stopy. Do budoucna bude potře-
ba se zamyslet, jaký audit a v jaké 
síle daná firma potřebuje, protože 
na trhu se objeví řada nabídek. Svaz 
průmyslu se ve Zlínském kraji po-
kusí s partnery připravit případo-
vou studii na výpočet uhlíkové sto-
py u konkrétní firmy.

žIVá KnIhOVnA StUDIjních 
MOžnOStí V OnLInE SVětě
Tradiční lednová živá knihov-
na povolání a studijních možností 
v Ostravě se kvůli covidu muse-
la přesunout opět do online světa. 
Ve videu se představily uchazečům 
o studium na středních školách za-
jímavé profese jako chemik, vete-
rinář či asistent zubního technika. 
Při výběru profesí a škol Svaz prů-
myslu vždy dbá na atraktivitu obo-
rů jak pro děvčata, tak i pro chlap-
ce. Také se snaží bořit předsudky 
přisuzující některým oborům žen-
skou nebo mužskou roli. Komplet-
ní video, které obsahuje prezentaci 

osmi oborů a osmi profesí, bylo ro-
zesláno na základní školy v Morav-
skoslezském kraji. i tato forma živé 
knihovny by měla pomoci žákům 
8. a 9. tříd základních škol při jejich 
volbě budoucího povolání.

Podívejte se na video 
 Živé knihovny studijních  

možností 2022

StUDEntI VUt ZMěřILI SíLY 
V tEchnOLOgIcKÉ SOUtěžI
Na chodbách Fakulty strojního in-
ženýrství a Fakulty elektrotechni-
ky a komunikačních technologií 
bylo poslední únorový týden rušno. 
V průběhu čtyř dní se téměř stov-
ka studentů VUT napříč fakulta-
mi zúčastnila studentské soutěže 
BSEC (Brno Student Engineering 
Competition), kterou podpořil také 
Svaz průmyslu a dopravy. Na tvor-
bě soutěžních zadání pro studen-
ty se podílely přední technologické 
firmy včetně členů Svazu průmyslu 
– ŠKODA AUTO, Garrett Motion, 
Valeo, Procter & Gamble a FNZ. 
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https://www.youtube.com/watch?v=Eb6e2W_g2UA&t=7s


Jejich zástupci spolu s univerzitní-
mi akademickými pracovníky zá-
roveň vyhodnotili výsledné projek-
ty studentských týmů. Ty soutěžily 
ve třech kategoriích. Za kategorií 
Build it se skrývalo zkonstruová-
ní funkčního zařízení pomocí sta-
vebnice Merkur a elektronických 
součástek. Plan it sestávala z pre-
zentace teoretického řešení kom-
plexního technologického problé-
mu a v Code it měli soutěžící za 
úkol naprogramovat fungující bur-
zu. Zadání byla koncipována tak, 
aby je dokázal zpracovat i multi-
fakultní tým bez hlubších znalos-
tí v oboru. Celé soutěži předcháze-
lo internetové předkolo, ze kterého 
do výběru postoupili jenom ti nej-
lepší. Akce sloužila také jako dveře 
do profesního světa. Soutěžící, ale 
i nesoutěžící studenti měli možnost 
se zúčastnit až čtyř networkingo-
vých akcí se zástupci devíti spo-
lečností. Ti jim zodpovídali otázky 
týkající se nabídky stáží a pracov-
ních příležitostí, ale také atmosféry 
ve firmě, zaměstnaneckých bene-
fitů nebo příběhů, jak svou práci 
získali.

VýStAVA PřEDStAVí DOBRÉ 
ZAMěStnAVAtELE
Zaměstnavatelé v Plzeňském kraji 
stále poptávají velké množství pra-
covních sil, a to napříč všemi obo-
ry. Regionální zastoupení SP ČR 
pro Plzeňský kraj proto připravu-
je již třetí ročník výstavy kvalit-
ních zaměstnavatelů v Plzeňském 
kraji, která odstartuje 15. srpna. Má 
za cíl představit potenciálním pra-
covníkům vybrané firmy a pracov-
ní pozice, které nabízejí. Výstava 

má formu 16 putovních panelů, kte-
ré jsou vždy na nějaký čas umístě-
ny na místech s velkým pohybem 
potenciálních pracovníků. Výstava 
získala záštitu hejtmana Plzeňského 
kraje. Zájemci z řad firem se mohou 
o prostor na panelech informovat 
u regionálního manažera SP ČR. 

SVAZ PRŮMYSLU PODPOřIL 
KARIÉROVÉ PORADEnStVí
V Libereckém kraji se regionální 
zastoupení Svazu průmyslu věno-
valo na začátku roku podpoře ka-
riérového poradenství a propaga-
ci technických a nedostatkových 
profesí. Uskutečnilo se šest kula-
tých stolů se zaměstnavateli z ce-
lého kraje. Firmy zástupcům škol 
a úřadů práce představily profese, 
které jsou z jejich pohledu důležité 
z dlouhodobého hlediska. Nejčastě-
ji zmiňovaly technické obory, z do-
vedností jim chybí dobré jazykové 
znalosti uchazečů o práci. Cílo-
vou skupinou byli kariérní poradci 
základních a středních škol, jejich 
ředitelé či kariéroví poradci úřadů 
práce.
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FIRMY A KRAjE hODnOtILY 
PřínOSY DUáLníhO 
VZDěLáVání
Podpora odborného vzdělávání na 
středních školách v souladu s prin-
cipy duálního vzdělávání, spolu-
práce firem a samosprávy v oblas-
ti regionálního vzdělávání a osvěta 
a prevence ze strany orgánů inspek-
ce práce, to byla jarní témata, který-
mi se spolu se sociálními partnery 
zabývalo regionální zastoupení Sva-
zu průmyslu pro Olomoucký a Par-
dubický kraj. K diskusi nad přínosy 
duálního vzdělávání realizovaného 
v podmínkách ČR se sešli zástup-
ci zaměstnavatelů, škol a zřizova-
telů v Olomouci i v Pardubicích. 
V obou krajských městech se také 
podařilo uspořádat preventivně 
a osvětově laděný kulatý stůl s in-
spektory oblastních inspektorátů 
práce na téma BOZP, nelegálního 
zaměstnávání a pracovních vztahů 
a podmínek. Regionální zastoupe-
ní také ve spolupráci s městem Lan-
škroun uspořádalo setkání aktérů 
z Pardubického, Olomouckého a Ji-
homoravského kraje s cílem sdílet 
dobrou praxi v oblasti spolupráce 
města a firem. Svaz průmyslu rov-
něž spoluorganizoval předprázdni-
novou Konstruktérskou akademii 
v Postřelmově pro žáky základních 
škol s cílem podpořit polytechnic-
ké vzdělávání v regionu Šumperska 
a Zábřežska.

Kompletní kontakty  
na regionální kanceláře Svazu 

průmyslu a dopravy ČR 

https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/vykonny-aparat/usek-regionalnich-zastoupeni
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SVAZ PRŮMYSLU SPOUŠtí nOVý PODcASt

Podcasty zažívají v posledních 
letech v České republice nebývalý 

boom. Nově k němu přispěje i Svaz 
průmyslu a dopravy ČR, který spou-
ští podcastovou sérii Signály průmy-
slu. „Rozšiřujeme naše komunikační 
kanály o velmi využívaný a vyhle-
dávaný způsob komunikace přes 
podcasty. Jejich výhodou je snadné 
použití například při cestách nebo 
sportu k získání nových informací 
v širším kontextu. Chceme zpřístup-

nit názory a postoje Svazu průmy-
slu i lidem, kteří hledají informace 
v souvislostech, ale většinou kvůli 
nedostatku času nemůžou věnovat 
více pozornosti psaným nebo video 
materiálům,“ vysvětluje Mirek Hažer, 
ředitel Sekce komunikace Svazu prů-
myslu a dopravy ČR.

Podcast SP ČR bude sloužit jako 
nový komunikační kanál pro inte-
rakci se členskou základnou a s širší 
veřejností se zájmem o ekonomic-
ko-společenské dění a trendy. Svaz 
průmyslu se bude v jednotlivých 
epizodách zhruba jednou měsíčně 
věnovat jednak tématům ze své 
tradiční agendy, jako je digitální 
ekonomika, Průmysl 4.0, energetika, 
podpora exportu nebo zaměstnávání 
cizinců, tak i novým a stále aktuál-
nějším výzvám, jako je udržitelnost 
nebo diverzita. 

SÉRIE ODStARtUjE EPIZODOU 
O VýZnAMU EVROPSKÉ DIgItáLní 
LEgISLAtIVY
Pilotní díl Signálů průmyslu se věnu-
je chystané evropské digitální legisla-
tivě. Její důležitost pro české podniky 
vysvětluje Milena Jabůrková, členka 
vedení iBM pro Českou republiku 
a Slovensko a zároveň viceprezi-
dentka SP ČR, a Kateřina Kalužová, 
manažerka pro digitální ekonomiku 
Svazu průmyslu a dopravy ČR. 

Jeden z dalších dílů plánovaných 
na léto se bude věnovat exportu 
a tomu, jak na zahraniční obchod 
dopadá válka na Ukrajině. „invaze 
Ruska na Ukrajinu vytvořila ve světě 
zcela novou realitu. Nejen, že mnohé 

firmy kvůli tomu ztratily význam-
ný trh nebo dodavatele klíčových 
surovin, ale samotný konflikt změnil 
i exportní orientaci firem. Podniky, 
které se dosud orientovaly na Rusko, 
se musejí zaměřit na jiné teritorium. 
Nejen takovým firmám proto chce-
me poradit, co pro ně v tomto ohledu 
může udělat stát a jak jim může 
pomoci Svaz průmyslu,“ říká Lukáš 
Martin, ředitel Sekce mezinárodních 
vztahů SP ČR, který bude jedním 
z hostů příštího dílu. 

Podcastová série Signály průmyslu 
bude po spuštění dostupná v běž-
ných podcastových aplikacích, jako je 
Spotify, Apple Podcasts nebo Google 
Podcasts. Premiéra pilotního dílu je 
plánována na konec června. 
 (Václav Rokyta)

Nový podcast Signály průmyslu bude 
dostupný také na webu SP ČR

PODCASTOVá SéRiE SiGNáLy PRůMySLU BUDE ROZEBíR AT 
AKTUáLNí V ýZV y A TéM ATA ČESKéHO i EVROPSKéHO ByZNySU.

https://www.spcr.cz/index-temat/podcasty%20
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t-MOBILE A VODAFOnE nOVě 
ZASíťUjí OPtIKOU tÉMěř MILIOn 
DOMácnOStí 
Nejmodernější a nejrychlejší síť pro 
připojení k pevnému internetu bude 
dostupná pro další téměř milion 
českých domácností i firem. Dohodli 
se na tom operátoři T-Mobile Czech 
Republic a Vodafone Czech Republic. 
Během několika následujících let se 
v Česku výrazně zvýší podíl do-
mácností a firem, které budou moci 
využívat špičkové internetové připojení 
s rychlostí 1 Gb/s i vyšší. Součástí 
dohody je i vzájemné zpřístupnění části 
už vybudovaných přípojek na území 
různých měst včetně Prahy a Brna. 
Spolupráce obou firem zásadním 
způsobem urychluje digitalizaci. 
Domácnostem přinese nejen rychlejší 
dostupnost internetu nové generace, 
ale i konkurenční nabídky tarifů obou 
operátorů.

DIgI-PhYSIcAL cARE – 
nOVInKA V POStcOVIDOVÉM 
ZDRAVOtnIctVí
Digitalizace, která během posledních 
dvou let urychlila změny v řadě služeb, 
se dotkla i zdravotnictví. inovace 
v poskytování zdravotní péče využíva-

jící moderní technologie, jako je online 
komunikace s lékaři nebo monitoring 
zdravotního stavu na dálku, mění 
pohled na tradiční postupy v péči 
o pacienty a do budoucna by mohly ve 
zdravotnictví představovat skutečnou 
revoluci. „Krizové situace kladou na 
zdravotnický systém extrémně náročné 
požadavky co do flexibility a rychlé 
reakce. implementací modelu digi-
physical care by česká zdravotnická 
infrastruktura tyto kvality získala, což 
by výrazně přispělo k její připravenosti 
na budoucí krize,“ zdůrazňuje Václav 
Vachta, generální ředitel zdravotnické 
skupiny EUC – leadera v oblasti digi-
physical care v České republice. 

nOVÉ OStRAVSKÉ ELEKtROBUSY 
DOBíjí SIEMEnS
Dopravní podnik Ostrava zahajuje pro-
voz nových elektrobusů. Dobíjecí in-
frastrukturu mu dodává Siemens Smart 
infrastructure. V terminálu Hranečník 
zahájila provoz první dobíjecí stanice 
v ČR, která komunikuje s elektrobu-
sem prostřednictvím nového standar-
du OppCharge založeném na wi-Fi 
propojení s vozidlem. „Naše dobíjecí 
stanice dosahuje špičkového výkonu 
400 kw a v řádu jednotek minut do-

káže dodat do trakčních akumulátorů 
elektrobusu Solaris Urbino 12 electric 
dostatečné množství elektrické energie 
pro spolehlivou autobusovou obsluhu 
Ostravy. Díky použité technologii stačí 
k dobití elektrobusu na celou trasu 
několikaminutová pracovní přestávka,“ 
uvedl Tomáš Hüner, ředitel Siemens 
Smart infrastructure. 

V LItVínOVSKÉ chEMIČcE SE 
VYLíhLA DVě MLáďAtA SOKOLA 
StěhOVAVÉhO
Pár kriticky ohrožených sokolů stěhova-
vých hnízdí v litvínovském výrobním 
areálu ORLEN Unipetrol již několik 
let a letos přivedl na svět další mláďata. 
Stalo se tak před zraky diváků, kteří 
hnízdění na stometrovém komíně 
teplárny sledují na www.starameseoso-
koly.cz. Pozoruhodný pohled do sokolí 
budky přenáší ORLEN Unipetrol 
živě pomocí online kamery již třetím 
rokem. Společně s ochranáři však firma 
sokoly ve výrobních areálech skupiny 
monitoruje od roku 2011 a doposud se 
díky tomuto projektu vylíhlo 42 mlá-
ďat. V České republice se vyskytuje jen 
130 párů sokolů stěhovavých. 
 (šev)

ČLEnOVÉ SVAZU DIgItALIZUjí ČESKO
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z E  ž I V o T a  s V a z u 

↑ Ministr dopravy M. Kupka zavítal na květnový Klub SP ČR, kde s jeho 
členy probral stavební zákon nebo rozvoj železnice.

↑ S místopředsedou vlády a ministrem práce a sociálních věcí M. 
jurečkou řešili podnikatelé na dalším Klubu migrační krizi i kurzarbeit.

Klub SP ČR hostil premiéra České republiky P. Fialu. Členové Klubu s předsedou vlády 
diskutovali o válce na Ukrajině, trhu práce či digitální transformaci.
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↑ na setkání s kolegy z polského a německého zaměstnavatelského 
svazu se probíral jednotný postup při řešení aktuálních problémů, 
kterým firmy v Evropě čelí.

↑ Podnikatelská delegace Svazu průmyslu doprovázející 
M. Vystrčila při jeho cestě v USA navštívila chicago a Washington.

↑ Představitelé Svazu byli ministrem zahraničí j. Lipavským ujištěni, že 
ekonomická diplomacie patří mezi jeho priority.

↑ Viceprezident SP ČR F. chaloupecký podepsal 
s prezidentem jedné z největších peruánských 
podnikatelských organizací memorandum o spolupráci.

↑ 160 diplomatů z 95 zemí světa během konzultací pořádaných SP ČR 
radilo zástupcům 300 firem s exportem na více než 2000 schůzkách.

z E  ž I V o T a  s V a z u

↑ na setkání s prezidentem rakouského průmyslového svazu 
jednal prezident SP ČR o energetice, obnovitelných zdrojích či 
automotive.
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R o z h o V o R

NAVZDORy VáLCE POKRAČUJE ByZNyS V ŘADě OBLASTí NA UKRAJiNě, ZEJMéNA NA ZáPADě 
ZEMě, STEJNě JAKO DŘíVE. TO MůžE BýT PŘíLEžiTOST NEJEN PRO VELKé VýROBNí FiRMy, ŘíKá 
ČEŠKA MiCHaela MaCHarik , MAJiTELKA SPOLEČNOSTi TiME & SPACE UKRAiNE TZOV.

PRODUctIOn OUtSOURcIng 
nA ZáPADní UKRAjIně 

Proč jste se před pěti lety rozhodli 
vstoupit na ukrajinský trh?

Hledali jsme levnější variantu vý-
roby, abychom byli na našem trhu 
konkurenceschopní. Před několika 
lety nás také trápil akutní nedostatek 
pracovní síly. Po analýze a návště-
vě několika zemí jsme vyhodnotili 
Ukrajinu mimo jiné díky dobré 
dostupnosti, kulturní i jazykové blíz-
kosti jako nejlepší variantu.

Bylo problémem při vašem podnikání, 
že Ukrajina není členem EU?
Fungujeme ve speciálním celním režimu 
pasivního zušlechťovacího styku. Tím 
eliminujeme veškeré import-export daně 
mezi Ukrajinou a EU a další administ-
rativní komplikace. Tedy v tomto směru 
nikoliv. Na Ukrajině montujeme, kom-
pletujeme, testujeme, opravujeme, šijeme.

Co bylo pro vás největší překážkou?
Jako malý zahraniční soukromý inves-
tor jsme si prošli trnitou cestou, než 
jsme našli správné partnery i pracov-
níky. Najít klíčové lidi nebo služby na 
Ukrajině nelze pomocí inzerce. Funguje 
to jen díky referencím a ty získáte díky 
kontaktům. Proto se Ukrajina stala na 
pár let naším druhým domovem. A za-
čalo se nám dařit. 

Co hodnotíte jako úspěch?
Pro nás jsou klíčoví lidé, zaměstnanci 

a po letech vidíme, jak si nás díky naší 
péči váží a upřednostňují někdy i před 
místními firmami díky naší kultuře. 
Vyrábíme měsíčně přes 800 tisíc kusů 
stovky různých výrobků pro Škodovku, 
Audi, Seat, Porsche, BMw, Daimler 
a mnoho dalších předních výrobců 
automotive. Divize home appliance 
pak vyrábí pro značky jako Electrolux 
a whirlpool/indesit. 

Jak vás zasáhla současná válka?
První dva týdny byla situace velmi 
chaotická. Sirény houkaly několikrát 
denně i v noci, museli jsme si zvyknout. 
Ale po třech měsících války vidíme, že 
byznys pokračuje jako dřív. Objednávky 
jsou na stejných číslech. Cítíme větší do-
stupnost pracovní síly z východu, která 
nechce odejít ze země a chce se trvale 
usadit. Jsme přesvědčeni, že budoucí 
obchodní příležitosti budou ještě lepší. 
Připravujeme dalších 4 000 m2 pro 
nový potencionální byznys. Víme, jak 
na to a rádi vám pomůžeme.

(PR rozhovor)

o sp olEČnos T I

Time & Space Ukraine TzOV je česká společnost, která ote-
vřela v roce 2017 ve městě Stryj ve Lvovské oblasti na ploše 
4 000 m2 svůj první závod na výrobu kabelových svazků pro 
přední světové výrobce automobilů a bílé techniky. V sou-
časné době zde zaměstnává přes 200 zaměstnanců a je 
připravena na další růst. Pro více informací o možnostech 
spolupráce napište na michaela.macharik@time-space.cz



VítáME nOVÉ ČLEnY

DAGMAR KUCHTOVÁ
generální ředitelka Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Velmi ráda vítám ve Svazu průmyslu úspěšné a zajímavé firmy jako naše nové členy. 
I ony mají možnost zapojit se do našich expertních týmů a aktivit. Věřím, že se svými 
zkušenostmi vzájemně obohatíme.

VYSOKá ŠKOLA FInAnČní 
A SPRáVní, a.s.
Soukromá vysoká škola univerzitní-
ho typu s ekonomickým zaměřením 
disponující širokou nabídkou akredi-
tovaných studijních programů. Působí 
v Praze, Karlových Varech a Mostě.

gASnEt, s.r.o.
Provozovatel největší plynárenské 
distribuční soustavy v České republi-
ce se zhruba 80% podílem na distri-
buci zemního plynu u nás. Spravuje 
plynovody ve všech regionech ČR 
kromě Prahy a Jihočeského kraje.

MORAVSKá VYSOKá ŠKOLA 
OLOMOUc, o.p.s. 
Soukromá vysoká škola neuniverzit-
ního typu, jejímž hlavním cílem je 
podpora malých a středních podniků 
v regionu se zaměřením na rozvoj 
business inovací.

SKLáRnY MORAVIA, a.s.
Tradiční český výrobce obalového 
skla. V oboru patří k nejmenším, 
dodává však unikátní zákaznické la-
hve pro prémiový alkohol do celého 
světa. Historie firmy sídlící ve vesnici 
Úsobrno sahá až do roku 1827.

AMBIS VYSOKá ŠKOLA, a.s. 
Největší soukromá vysoká škola 
v České republice. Od roku 2001 
připravila více než 18 tisíc studentů 

na kariéru v podnikové sféře i ve ve-
řejném sektoru, součást mezinárodní 
vzdělávací skupiny CONGNOS AG.

PtM InVESt hOLDIng a.s. 
Společnost se věnuje developerským 
projektům, obchodním příležitostem 
v průmyslu, finančním trhům, inves-
tičním příležitostem na světových 
trzích Afriky, Evropy, Ameriky a Asie 
a stavebnictví s vlastní výstavbou 
halových objektů.

UnIVERZItA KARLOVA
Jedna z nejstarších světových univer-
zit, založená Karlem iV. v roce 1348. 
Dnes je jednou z nejvýznamnějších 
vzdělávacích a vědeckých institucí 
v České republice.

p ř I D a l I  s E  k   n á m
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p ř I D a l I  s E  k   n á m

sVaz pRůmyslu a DopRaVy hájí zájmy FIREm

Svaz průmyslu a dopravy ČR je největším zaměstnavatelským svazem v České republice. Zastřešuje 32 svazů a asociací 
a 150 individuálních členských firem. Celkově hájí zájmy 11 tisíc firem, které zaměstnávají 1,3 milionu lidí. Svaz průmyslu 
je hlavním partnerem vlády při vyjednávání o legislativě týkající se například trhu práce, obchodu, daní, energetiky, život-
ního prostředí a dalších oblastí. Každý rok jeho odborníci připomínkují více než 140 zákonů a vyhlášek. Pomáhají v desít-
kách ministerských či resortních pracovních týmů. Jakým způsobem se vyvíjí legislativa, ovlivňují všechny členské asoci-
ace a podniky Svazu průmyslu a dopravy ČR. 

BOnAtRAnS gROUP a.s.
Vyvíjí a vyrábí dvojkolí a jejich 
části pro všechny druhy kolejových 
vozidel: vysokorychlostní a klasické 
vlaky, metro, tramvaje, lokomotivy 
a nákladní vozy. Své výrobky dodává 
do více než 80 zemí světa.

gEOtESt, a.s.
Poskytuje od konzultačních po doda-
vatelské služby v environmentálních 
oborech, inženýrské geologii, geo-
technice, geofyzice a hydrogeologii. 
Nabízí rovněž akreditované služby 
hydrochemické laboratoře a laborato-
ře mechaniky zemin.

PLASMA PLAcE s.r.o.
Moderní síť odběrových center 
krevní plazmy. Aktuálně provozuje 
10 auditovaných poboček po celé 
ČR. PLASMA PLACE Anděl je 
jedno z největších a nejmodernějších 
plazmaferetických center v EU.

PLASMA LAB s.r.o.
Samostatná odborná laboratoř. 
Poskytované obory jsou hematolo-
gie a transfúzní lékařství, klinická 
biochemie, lékařská mikrobiologie – 
infekční sérologie a ordinace ambu-
lance.

ASOcIAcE LESnIcKých 
A DřEVOZPRAcUjících PODnIKŮ
ALDP je profesní sdružení právnic-
kých osob podnikajících v lesnictví 
a dřevozpracujícím průmyslu, které 
chce přispět ke kultivaci a pozitivní-
mu rozvoji prostředí lesnicko-dřevař-
ského sektoru.

IROn MOUntAIn  
ČESKá REPUBLIKA 
Experti na archivaci, ochranu 
a správu jak fyzických, tak 
elektronických dokumentů. Pomáhají 
také firmám s přechodem na digitální 
pracoviště. V ČR působí od roku 
1996 a mají více než 700 klientů.

ROhDE & SchWARZ-PRAhA, s.r.o.
Společnost působí v ČR již více než 
25 let a poskytuje svým zákazníkům 
mnoho prodejních a poprodejních 
služeb, jako testování a měření, 
zabezpečená komunikace či krypto-
grafická bezpečnost.

KYnDRYL
Poskytovatel služeb infrastruktury 
informačních technologií, který 
navrhuje, staví, spravuje a vyvíjí 
rozsáhlé informační systémy. V roce 
2021 společnost vznikla odštěpením 
divize infrastrukturních služeb iBM.



scanservice.cz

Veškerá nabízená technologická řešení používáme pro poskytování služeb zákazníkům jako jste vy.

NEJNOVĚJŠÍ ŘEŠENÍ PRO AUTOMATIZACI 
ZPRACOVÁNÍ DOKUMENTŮ:
 faktury a účetní doklady 
 platební avíza
 personální a náborové dokumenty
 jakékoli typy dokumentů do formátu A4

NABÍZÍME ŘEŠENÍ, KTERÉ:
 je bez limitu množství zpracovaných dokumentů 
 je bez limitu variant vstupních dokumentů
 je bez limitu množství klientských stanic
  využívá všech současných technologií,  
např. AI, RPA, ML, OCR

B E Z  L I M I T U
DIGITALIZUJEME



skoda-auto.cz

Vyjeďte ze stínu svých konkurentů.  
Modely ŠKODA ENYAQ iV vynikají svým krystalickým designem. Jejich progresivní a sebevědomý vzhled 

podtrhuje osvětlená maska Crystal Face, která proměňuje všednost na něco výjimečného. Připojte se k rodině iV. 

/skodacr /skodacz /skodacz/skodaczŠKODA ENYAQ iV – emise CO2: 0 g/km; spotřeba: 15,7–18,4 kWh/100 km.

MODELY ŠKODA iV

PRO ŽIVOT
NABITÝ

NEVŠEDNOSTÍ
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